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1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 

kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 

Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 

kønsmainstreaming og integrere et kønsperspektiv i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil 

De gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 

nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

Jeg er en erfaren parlamentariker på nationalt politisk plan med 17 års tjeneste, herunder mere end fire år på højt 

ministerniveau. I denne periode var jeg i tæt samarbejde med kolleger fra hele regeringen med til at løse de 

komplekse økonomiske og sociale udfordringer som følge af covid-19-pandemien, krigen i Ukraine og den høje 

inflations indvirkning på leveomkostningerne.  

Det glæder mig, at jeg er blevet indstillet som kommissær med ansvar for demokrati, retlige anliggender og 

retsstatsprincippet. Som kommissionsformand Ursula von der Leyen anførte i sin opgavebeskrivelse til mig, 

bygger Europas demokrati og økonomi på retsvæsenet og retsstatsprincippet. Jeg ser frem til at arbejde i en ånd af 

kollegialitet med medlemmerne af kommissærkollegiet, Rådet, Parlamentet og civilsamfundet med henblik på at 

nå vores fælles mål om sikkerhed og velstand for indbyggere og borgere i vores Union.   

Da jeg kommer fra et land med en uafbrudt demokratisk tradition på over 100 år, er jeg yderst bevidst om 

betydningen af frie og retfærdige valg, anvendelsen af retsstatsprincippet og uafhængige pluralistiske medier. At 

værne om vores fælles værdier og chartret om grundlæggende rettigheder er en absolut nødvendighed, som jeg 

fuldt ud går ind for, og som vil præge alle aspekter af mit arbejde.   

Jeg har en økonomisk vision, der fremmer innovation, støtter erhvervslivet og prioriterer social lighed. Jeg 

anerkender det enorme potentiale, som innovative virksomheder ligger inde med, og vil arbejde på at sikre, at der 

findes passende retlige strukturer til at maksimere de tilgængelige muligheder for denne sektor, samtidig med at 

det sikres, at de ikke belastes med unødige administrative byrder.  

Jeg har været vidne til den digitale teknologis enorme indvirkning på og bidrag til samfundet og økonomien som 

helhed og de fordele, der følger med. Jeg er dog også klar over den skade, der kan opstå som følge af anvendelsen 

af digital teknologi, bl.a. på vores demokratier. I den forbindelse er jeg særligt fast besluttet på at fremme 

foranstaltninger til beskyttelse af borgere, samfund og demokratiske institutioner inden for rammerne af det 

kommende europæiske demokratiskjold og på at beskytte forbrugerne mod skadelig praksis på internettet gennem 

retsakten om digital retfærdighed. 

Kommissionens politiske retningslinjer udstikker en kurs for Unionen for den kommende mandatperiode, hvis 

formål er at skabe et hurtigere og enklere Europa, som er mere sikkert i enhver forstand og giver større velstand 

for vores befolkning og borgere inden for en styrket demokratisk ramme.   

Med henblik herpå skal alle medlemmer af kommissærkollegiet integrere disse principper i alle aspekter af deres 

arbejde, og jeg forpligter mig til at gøre dette inden for mine ansvarsområder ved at fremme foranstaltninger til 

beskyttelse af vores demokrati mod de alvorligste risici inden for rammerne af et nyt europæisk demokratiskjold.  
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Jeg vil fremme og sikre retsstatsprincippet til gavn for alle borgere og virksomheder i EU, fremme retfærdighed 

og beskytte forbrugerne, og jeg vil arbejde tæt sammen med kolleger om tværgående prioriteter. 

Jeg går helhjertet ind for EU's værdier og er personligt meget stolt af vores Union. Jeg vil være fortaler for 

fordelene og mulighederne ved vores arbejde ved at bruge de forskellige fora, som er til rådighed, for at nå ud til 

så bredt et publikum som muligt. I den forbindelse vil det være af afgørende betydning at inddrage interessenter, 

og jeg mener, at mine resultater som konsensusskaber vil være til gavn for mit arbejde i den kommende 

mandatperiode.  

En effektiv gennemførelse af Kommissionens politiske retningslinjer kræver måling og regelmæssig rapportering. 

Gennem den årlige retsstatsrapport vil jeg sikre, at dette omfattende redskab bidrager til at overvåge og fremme 

bekæmpelse af korruption, fremme retsvæsenets uafhængighed og mediefrihed samt understøtte vores 

demokratiske værdier. Jeg glæder mig til at få mulighed for at forbedre rapporten ved at medtage en dimension 

vedrørende det indre marked. 

Kønsmainstreaming og et kønsperspektiv 

Politikken på området retlige anliggender og ligestillingspolitikken hænger uløseligt sammen. Jeg agter at arbejde 

tæt sammen med indstillet kommissær Hadja Lahbib og gennem min portefølje at bidrage til de initiativer, hun vil 

stå i spidsen for med henblik på at fremme ligestilling, herunder ligestilling mellem kønnene, som 

Generaldirektoratet for Retlige Anliggender og Forbrugere også vil komme med input til.  

Flere af de politikområder, der hører under mit fremtidige ansvarsområde, har i sagens natur allerede en stærk 

kønsdimension, lige fra det retlige område med hensyn til f.eks. ofres rettigheder til retsstatsprincippet eller forsvar 

af demokratiet. 

Jeg vil sørge for, at kønsmainstreaming indgår i mit arbejde med demokrati, f.eks. i forhold til politiske kandidaters 

og valgte repræsentanters sikkerhed, idet særligt kvinder udsættes for flere trusler og øget pres. Jeg vil også 

undersøge, hvordan kønsmainstreaming kan medtages på andre politikområder såsom forbrugerpolitik, hvor der 

kan tages større hensyn til kønsdimensionen. 

Integration af ungdomsaspektet  

Jeg agter at arbejde tæt sammen med indstillet kommissær Glenn Micallef for at sikre, at de politikker, jeg er 

ansvarlig for, fuldt ud omfatter en ungdomsdimension. Som indstillet kommissær med ansvar for demokrati er jeg 

klar over, hvor meget unges deltagelse i vores beslutningsprocesser er afgørende for at sikre velfungerende 

demokratier. I den forbindelse vil jeg gøre unges deltagelse til en prioritet, navnlig ved at tilrettelægge årlige 

dialoger om ungdomspolitik inden for de første 100 dage og gennem regelmæssig dialog med 

ungdomsorganisationer.  

Jeg vil også tage fuldt hensyn til vores unges behov, hvad angår adgangen til civil- og strafferetlige procedurer, 

under hensyntagen til indvirkningen af kriminalitet på unge ofre, og jeg vil bestræbe mig på at bringe 

unionsborgerskabet tættere på vores unge ved bedre at formidle fordelene ved unionsborgerskabet.  

Unge udgør et vigtigt forbrugersegment med specifikke forbrugsmønstre. Jeg agter at tage fuldt hensyn hertil ved 

udarbejdelsen af retsakten om digital retfærdighed, hvor der navnlig bør ses nærmere på influencere på de sociale 

medier og skadelig onlinepraksis.  

Udøvelse af mit hverv  

Hvis min udnævnelse som kommissær bliver godkendt, vil jeg fuldt ud respektere traktatens ordlyd og ånd, især 

forpligtelsen til at handle i europæisk interesse og uden at modtage instrukser, jf. artikel 17, stk. 3, i traktaten om 

Den Europæiske Union og artikel 245 i traktaten om Den Europæiske Unions funktionsmåde, samt forpligtelsen 

til ikke at videregive tjenestehemmeligheder, jf. artikel 339 i sidstnævnte. 

Jeg forpligter mig også til at undgå enhver holdning eller situation, som ville kunne sætte spørgsmålstegn ved min 

uafhængighed, upartiskhed og tilgængelighed i forhold til Kommissionen, og til at underrette 

kommissionsformanden om enhver situation, der under udøvelsen af mit officielle hverv kunne indebære en 

interessekonflikt. 
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Jeg vil også overholde adfærdskodeksen for medlemmer af Europa-Kommissionen og dens bestemmelser om 

interessekonflikter. Min interesseerklæring er fuldstændig samt tilgængelig for offentligheden, og jeg vil hurtigt 

ajourføre den, hvis der er behov for eventuelle ændringer. 

Jeg vil hverken søge eller modtage instrukser nogetsteds fra. Mit mål er at tage hensyn til alle berørte interesser, 

uanset om de er nationale, regionale, erhvervsmæssige eller personlige, og at arbejde hen imod gennemførelsen af 

de politiske retningslinjer i overensstemmelse hermed. 

Jeg tilslutter mig fuldt ud tilsagnet om gennemsigtighed som fastsat i adfærdskodeksen. Jeg forpligter mig til at 

offentliggøre alle kontakter og møder, jeg har med faglige organisationer eller selvstændige erhvervsdrivende, om 

alle spørgsmål vedrørende EU's politikudformning og gennemførelsen heraf i overensstemmelse med 

Kommissionens regler.  

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De forpligte Dem til at informere Parlamentet behørigt om Deres handlinger og Deres tjenestegrenes 

handlinger? I hvilken henseende mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement i og tilstedeværelse i Parlamentet, 

både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 

holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 

igangværende procedurer parat til at levere rettidige oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 

Rådet? 

Jeg forpligter mig til fuldt ud at gennemføre de vidtrækkende bestemmelser i rammeaftalen fra 2010 og den 

interinstitutionelle aftale om bedre lovgivning fra 2016 for så vidt angår gennemsigtighed og 

informationsstrømmen mellem de to institutioner. 

Ansvarlighed over for Europa-Parlamentet 

Jeg ønsker, at mine og mit kabinets forbindelser med Europa-Parlamentet baseres på tillid, gennemsigtighed og 

gensidig bistand. Som medlem af Kommissionen vil jeg over for Parlamentet personligt tage ansvar for mine og 

mine tjenestegrenes handlinger, navnlig Kommissionens Generaldirektorat for Retlige Anliggender og Forbrugere. 

I betragtning af min parlamentariske baggrund har jeg en dyb respekt og forståelse for den afgørende rolle, som 

det parlamentariske demokrati spiller i Unionen. Dette vil blive afspejlet i den måde, jeg samarbejder med Europa-

Parlamentet på. 

Jeg glæder mig til at få mulighed for regelmæssigt at samarbejde med kolleger i Parlamentet, både i 

plenarforsamlingen og på udvalgsmøder i en ånd af samarbejde og respekt. Betænkningerne og beslutningerne fra 

Europa-Parlamentets udvalg giver vigtig indsigt, og jeg ser frem til at indarbejde disse i politikplanlægningen og 

-udformningen i tæt samarbejde med udvalgenes medlemmer og ordførere. 

Samarbejdet med Europa-Parlamentets tværpolitiske grupper er også et værdifuldt middel til at få yderligere 

indsigt i Parlamentets prioriteter, navnlig på tværgående områder såsom LGBTIQ-rettigheder, inddragelse af unge 

og digital omstilling, og jeg sigter mod fuldt ud at udnytte disse muligheder.  

Mine specifikke tilsagn vedrørende mit engagement og min tilstedeværelse i Parlamentet 

Som erfaren national parlamentariker forstår jeg, hvordan interinstitutionelt samarbejde er nøglen til, at EU's 

institutionelle system kan fungere, og til gavn for effektiviteten, legitimiteten og den gode forvaltning af EU's 

beslutningsproces. Direkte samarbejde med Parlamentet er et af de områder i mit fremtidige arbejde, jeg ser mest 

frem til. 

Som indstillet kommissær med ansvar for demokrati og medborgerskab værdsætter jeg i høj grad Parlamentets 

rolle som talerør for de europæiske borgere og indbegrebet af europæisk demokrati. Jeg vil derfor arbejde tæt 

sammen med Europa-Parlamentet og forpligte mig til at deltage i debatter i plenarforsamlingen om spørgsmål, der 

vedrører min portefølje.  

Jeg forpligter mig også til regelmæssigt at besøge de relevante udvalg i Parlamentet med henblik på at deltage i 

strukturerede dialoger, drøfte gennemførelse og håndhævelse og udveksle synspunkter om nye centrale initiativer. 
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Jeg vil opretholde en regelmæssig og direkte udveksling af information med formændene for disse udvalg, og min 

dør vil altid være åben for medlemmer, der ønsker at mødes med mig.  

Jeg vil også deltage i trilogerne vedrørende sager, der hører under mit ansvarsområde, hvor jeg vil fungere som 

ærlig mægler mellem Parlamentet og Rådet. Som anført i opgavebeskrivelserne vil jeg navnlig følge Parlamentets 

arbejde med artikel 225-beslutninger og forpligte mig til at reagere på anmodninger om lovgivningsforslag under 

fuld overholdelse af proportionalitetsprincippet, nærhedsprincippet og princippet om bedre lovgivning.  

Ligeligt og rettidigt samarbejde med de to lovgivere 

På flere af de områder, som umiddelbart hører under mit ansvarsområde, lovgiver Europa-Parlamentet og Rådet i 

fællesskab.  

Europa-Parlamentets bør være ligestillet med Rådet i forbindelse med alle retlige og politiske initiativer, der hører 

under mit ansvarsområde. 

Fuld respekt for et loyalt interinstitutionelt samarbejde er af afgørende – og måske endda vital – betydning for at 

virkeliggøre dagsordenen for retlige anliggender. Det er grunden til, at jeg inden for mit ansvarsområde fuldt ud 

vil anvende rammeaftalen og den interinstitutionelle aftale om bedre lovgivning.  

Spørgsmål fra Udvalget om det Indre Marked og Forbrugerbeskyttelse 

3. Hvad er Deres planlagte mål og mulige tiltag med hensyn til den nye forbrugerdagsorden 2025-2030 og den 

nye handlingsplan for forbrugere i det indre marked? Hvordan planlægger De inden for rammerne af 

forordningen om digital retfærdighed at tackle skadelige teknikker og handelspraksis i forbindelse med mørke 

mønstre, markedsføring foretaget af influencere på sociale medier, digitale produkters afhængighedsskabende 

design, onlineprofilering, navnlig når forbrugernes sårbarheder udnyttes til kommercielle formål, og bedre 

beskyttelse af mindreårige? Hvordan vil De i lyset af alle disse kommende initiativer sikre sammenhæng og, at der 

ikke er overlap med den eksisterende lovgivning såsom forordningen om digitale tjenester, forordning om 

produktsikkerhed i almindelighed og direktivet om urimelig handelspraksis, og hvordan påtænker De generelt at 

modernisere og håndhæve produktsikkerhedspolitikkerne for at sikre, at EU-landene er en fastsætter af den 

globale dagsorden inden for forbrugerbeskyttelse og produktsikkerhed, som der anmodes om i Deres 

opgavebeskrivelse? Kan De oplyse os om de kommende tiltag for at bevare retfærdigheden og integriteten af vores 

politiske system og i den forbindelse bekræfte Deres engagement i samarbejdet med IMCO, navnlig om 

gennemsigtigheden af forslaget om tredjelandsinteresserepræsentation? Hvordan vil dette forslag interagere med 

det foreslåede europæiske demokratiskjold? 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, ønsker jeg at fremme forbrugerdagsordenen for 2025-2030 som en 

fælles vision, der gør en forskel i borgernes liv. Forbrugerne spiller en central rolle i vores sociale markedsøkonomi 

og bidrager til bæredygtig vækst og til et mere konkurrencedygtigt indre marked. Forbrugernes valg er afgørende 

for virksomhedernes resultater. Men jeg vil også gennem vores forbrugerpolitik fremme en retfærdig omstilling til 

en grøn og digital økonomi, fremme økonomisk vækst med social samhørighed, beskytte og styrke forbrugerne og 

sikre et bredt udvalg af bæredygtige produkter, som også er økonomisk overkommelige for de mest sårbare. 

Handlingsplanen for forbrugere i det indre marked vil indgå i forbrugerdagsordenen, som også kunne have et 

særligt fokus på håndhævelse. En fuldstændig, ensartet og effektiv gennemførelse af reglerne er, hvad der skaber 

lige vilkår for både forbrugere og virksomheder i det indre marked. Forbrugerne har brug for information og 

rettigheder, der kan håndhæves, men vi må ikke overbebyrde virksomheder, der kæmper med bureaukrati. I min 

opgavebeskrivelse lægges der stor vægt på gennemførelse, forenkling og resultater, hvilket jeg er enig i er vigtigt. 

Jeg planlægger også tiltag, der tilskynder til cirkulære produkter og cirkulær adfærd, styrker det internationale 

samarbejde og bedre beskytter forbrugerne mod farlige produkter på onlineplatforme. 

Handlingsplanen for forbrugere i det indre marked vil beskytte forbrugerne mod urimelig forskelsbehandling i 

forbindelse med grænseoverskridende levering af varer og tjenesteydelser, idet der tages fat på emner som 

betalingsrestriktioner, territoriale forsyningsbegrænsninger og levering af grænseoverskridende finansielle 

tjenesteydelser. Herved sikres det, at alle forbrugere kan nyde godt af fordelene ved det indre marked. 

Retsakten om digital retfærdighed er den manglende brik i EU's digitale regelsæt.  
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Den nyligt vedtagne digitale lovgivning såsom forordningen om digitale tjenester og forordningen om digitale 

markeder er banebrydende og vil have en positiv indvirkning på forbrugerbeskyttelsen, bl.a. ved at skabe en 

understøttende ramme for beskyttelse af forbrugerrettigheder online. Konklusionerne af kvalitetskontrollen af 

lovgivningen med henblik på digital retfærdighed viste dog, at der stadig er mangler, og at vi fortsat skal afhjælpe 

de konstaterede mangler på en målrettet og forholdsmæssig måde. Vi har navnlig brug for mere klarhed om, hvad 

der er tilladt og ikke tilladt online. Jeg planlægger at tage fat på de fire centrale spørgsmål, der er fremhævet i min 

opgavebeskrivelse, nemlig mørke mønstre, influencermarkedsføring, afhængighedsskabende design og 

problematisk personalisering af indhold, navnlig når forbrugeres sårbarheder udnyttes. Vi er også nødt til at 

vurdere potentielle problemer med digitale kontrakter og abonnementer såsom vanskelige opsigelsesprocedurer. 

Jeg vil lægge særlig vægt på beskyttelsen af mindreårige som onlineforbrugere – som aktive brugere af digitale 

tjenester (f.eks. sociale medier og videospil). Da det ofte er dem, der først tager nye teknologier til sig, er de særligt 

udsatte for risici.  

Retsakten om digital retfærdighed vil beskytte forbrugerne i det digitale miljø og sikre, at de fuldt ud kan drage 

fordel af det digitale marked.  Den vil supplere anden lovgivning og sikre en sammenhængende og konsekvent 

ramme. For så vidt angår mørke mønstre fastsættes der i retsakten om digitale tjenester f.eks. designforpligtelser 

for onlineplatforme. Med retsakten om digital retfærdighed kan der tilføjes yderligere forpligtelser for andre 

kommercielle aktører. Det nye digitale regelsæt skal finde anvendelse i praksis, og som forklaret i besvarelsen af 

det næste spørgsmål om håndhævelse vil jeg, hvis jeg bliver godkendt, sikre, at det overvåges og håndhæves på 

en sammenhængende og komplementær måde med forbrugerlovgivningen, så der sikres effektiv beskyttelse og 

konkurrencedygtighed.  Jeg vil også lægge vægt på virksomhedernes synspunkter for at sikre, at reglerne er lette 

og så lidt besværlige som muligt at gennemføre.  

Hvad angår produktsikkerhed, vil jeg fokusere på at gennemføre og håndhæve den helt nye forordning om 

produktsikkerhed i almindelighed og modernisere de eksisterende værktøjer for at sikre en mere effektiv 

markedsovervågning, primært gennem bedre brug af IT-værktøjer. For fuldt ud at anvende de nye procedurer i 

henhold til forordningen vil jeg støtte medlemsstaternes markedsovervågning og fælles håndhævelsesindsats. Ved 

f.eks. at tilrettelægge fælles produktafprøvningsaktiviteter, der omfatter prøvebesøg, eller ved at lette 

produktsikkerhedskontrol på EU-plan, navnlig hvad angår onlinesalg, kan vi vise, at EU passer på forbrugerne. 

Disse foranstaltninger vil skulle yde et væsentligt bidrag til at tackle udfordringerne med e-handelsplatforme, som 

oplever en kraftig stigning i salget, selv om der kendes til mange tilfælde, hvor deres produkter ikke har overholdt 

reglerne. Det er afgørende, at EU sørger for at garantere sikkerheden ved produkter, der bestilles direkte fra 

tredjelande, på samme måde som vi garanterer sikkerheden ved produkter, der købes i EU eller i butikker. Jeg vil 

bestræbe mig på at sikre, at alle onlineaktører overholder deres nye sikkerhedsforpligtelser. Jeg ønsker også, at EU 

fortsat fremmer høje produktsikkerhedsstandarder på verdensplan gennem et intensiveret samarbejde med 

strategiske internationale partnere.   

Det nye europæiske demokratiskjold, der er fastsat i de politiske retningslinjer, vil være et flagskibsinitiativ til 

bevaring af retfærdighed, pluralisme og integriteten af vores politiske system ved at beskytte det mod udenlandsk 

informationsmanipulation og indblanding. Hvis jeg bliver godkendt, mener jeg, at dette er en vigtig prioritet i 

samarbejdet med mine kommissærkolleger.  Demokrati kan aldrig tages for givet, og vi er nødt til at beskytte EU's 

systemer mod ondsindet udenlandsk indblanding såvel som mod udhuling. Vi kan også tilføre en europæisk 

dimension for at sikre, at borgerne kan være stolte af, hvordan Europa fortsat vil udvikle sig som et vitalt og 

dynamisk demokrati. Demokratier rundt om i verden er i gang med at træffe foranstaltninger for at øge deres 

modstandsdygtighed i den nuværende geopolitiske kontekst. Vi har brug for stærke fælles EU-standarder for at 

beskytte vores demokrati. Den nyligt vedtagne forordning om politisk reklame er et eksempel på EU-

bestemmelser, der styrker beskyttelsen af vores demokrati ved at gøre det lettere for borgerne at genkende politisk 

reklame, forstå, hvem der står bag dem, og vide, om de har modtaget målrettet reklame, således at de bedre kan 

træffe informerede valg. Fremadrettet bør EU fortsat bidrage til at fastsætte høje standarder for, hvordan 

udfordringer for vores demokratier kan tackles på en sammenhængende, afbalanceret og forholdsmæssig måde 

under fuld overholdelse af de grundlæggende rettigheder og EU's værdier.   

Demokrati indebærer en solid magtadskillelse. Jeg vil aktivt arbejde for at fremme gennemsigtighed og integritet 

i den demokratiske sfære. Demokratiet kan trues af udenlandsk manipulation, desinformation eller indenlandske 

risici såsom udhuling af demokratiske institutioner eller forringede muligheder for at deltage. Hvis jeg bliver 

godkendt, vil jeg arbejde aktivt sammen med de to lovgivere om at fremme det foreslåede direktiv om 

interesserepræsentation, som udføres på vegne af tredjelande. Dette forslag er en reaktion på den stigende 

bekymring over forsøg på udenlandsk indflydelse i EU.  
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Jeg ved, at dette er en vedvarende bekymring i Parlamentet: Parlamentet har i sine beslutninger understreget 

betydningen af at sikre gennemsigtighed, når det kommer til udenlandsk indflydelse gennem 

interesserepræsentanter, og hilste vedtagelsen af pakken om forsvar af demokratiet, herunder det foreslåede 

direktiv, velkommen. Kommissionens forslag understøttes af en grundig konsekvensanalyse, som Europa-

Parlamentet også anmodede om i sine henstillinger om reform af Europa-Parlamentets regler om gennemsigtighed, 

integritet, ansvarlighed og bekæmpelse af korruption. Hvis jeg bliver godkendt, ser jeg frem til at samarbejde med 

ordføreren og skyggeordførerne om at fremskynde arbejdet i de kommende måneder. Jeg vil være særlig 

opmærksom på spørgsmål såsom at sikre forslagets klarhed og effektivitet, minimere den administrative byrde og 

have stærke sikkerhedsforanstaltninger, herunder mod en eventuel risiko for stigmatisering af specifikke 

økonomiske aktører og civilsamfundsorganisationer. Resultatet kan være et stærkt signal om, at gennemsigtighed 

kan bruges til at beskytte os mod risikoen for indblanding. 

Forbrugere, demokrati og retsstatsprincippet vil være mine prioriteter fra starten og i løbet af hele min 

mandatperiode. 

4. En effektiv håndhævelse af EU's forbrugerbeskyttelseslovgivning er af afgørende betydning for 

forbrugerpolitikken og bør derfor være en prioritet i de kommende år, hvilket også fremhæves i Deres 

opgavebeskrivelse. Hvordan vil De sikre, at forbrugerbeskyttelseslovgivningen håndhæves korrekt på 

grænseoverskridende og nationalt plan, og hvilke foranstaltninger vil Europa-Kommissionen vedtage for 

yderligere at styrke de nationale myndigheders samarbejdsmekanismer og håndhævelsesbeføjelser, herunder 

vedrørende rollen og opgaverne for netværket for forbrugerbeskyttelsessamarbejde? Har De planer om at 

fremlægge en revision af forordningen om forbrugerbeskyttelsessamarbejde inden for de første 100 dage af 

mandatet? Hvordan påtænker De at rapportere tilbage til IMCO-udvalget om resultaterne af disse 

håndhævelsesaktiviteter og om de planlagte foranstaltninger til yderligere at forbedre dem? 

Med den hastigt stigende e-handel og digitalisering efter covid-19-pandemien er der opstået nye 

håndhævelsesudfordringer, som forstærkes af nye aktører, der ofte kommer fra tredjelande, og som nu dominerer 

forbrugermarkeder i EU.  Forbrugerne køber i stigende grad online, men overholdelsen af den grundlæggende 

forbrugerlovgivning er fortsat utilstrækkelig. Data fra årlige overensstemmelseskontroller, der er udført af 

netværket for håndhævelse af forbrugerbeskyttelsessamarbejdet og koordineret af Kommissionen, viser, at det i 

gennemsnit kun er 50 % af de af kontrollerne omfattede websteder, der overholder de grundlæggende 

forbrugerrettigheder. Det viser, at der er behov for yderligere tiltag, som jeg gerne vil iværksætte. Selv om det er 

op til de nationale myndigheder at håndhæve reglerne om forbrugerbeskyttelse, herunder dem, der følger af EU-

retten, koordinerer og støtter Kommissionen myndighedernes arbejde i henhold til forordningen om 

forbrugerbeskyttelsessamarbejde for at sikre en effektiv håndhævelse i forbindelse med udbredte og EU-dækkende 

overtrædelser.  

Hvis jeg bliver godkendt, agter jeg at arbejde på flere områder: 

Kollektive og private klagemuligheder, herunder udenretslige tvistbilæggelsesprocedurer, er afgørende for at sikre, 

at forbrugerlovgivningen overholdes. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg tage skridt til at støtte den nye europæiske 

model for kollektive søgsmål, der er indført ved direktivet om adgang til anlæggelse af gruppesøgsmål. Jeg vil 

arbejde på at sikre, at medlemsstaterne gennemfører dette direktiv fuldt ud og korrekt og arbejder sammen om at 

sikre en effektiv gennemførelse i praksis. Jeg vil naturligvis være klar til at indlede traktatbrudssager, hvis det 

bliver nødvendigt. Vi kan træffe foranstaltninger til støtte for de godkendte organisationer/organer, der er udpeget 

til at anlægge gruppesøgsmål, da de er nødt til at opbygge deres operationelle kapacitet. I udvekslinger med 

dommere vil vi vurdere, hvordan gruppesøgsmål bedst forvaltes. Alle ovennævnte foranstaltninger har til formål 

at sikre, at kollektive søgsmål fungerer effektivt og sammenhængende i hele EU.  

Jeg vil også arbejde på at støtte vedtagelsen af det verserende forslag om alternativ tvistbilæggelse (ATB), som 

har til formål at tilpasse proceduren til udfordringerne ved den digitale tidsalder og grænseoverskridende 

transaktioner og i stigende grad inddrage de erhvervsdrivende heri. 

For yderligere at forbedre håndhævelsen af forbrugerlovgivningen vil jeg fortsat undersøge, hvordan man kan 

styrke Kommissionens støttende rolle i situationer, der påvirker forbrugerne i hele Unionen, og på tværs af 

grænserne. Jeg vil også bestræbe mig på at forbedre systemet for håndhævelsessamarbejde for de nationale 

myndigheder, som fortsat vil slå ned på de mest udbredte overtrædelser af EU's forbrugerlovgivning, og samtidig 

målrette indsatsen mod at styrke vores evne til effektivt at håndhæve EU-reglerne over for store multinationale 

selskaber, som uden for EU målrettet går efter vores forbrugere. Ved enhver foranstaltning i denne forbindelse bør 

der sikres sammenhæng, komplementaritet og koordinering med relaterede retlige instrumenter såsom 
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forordningen om digitale tjenester, forordningen om digitale markeder, forordningen om kunstig intelligens eller 

den generelle forordning om databeskyttelse.  

Jeg forpligter mig til regelmæssigt at aflægge rapport til Europa-Parlamentet og IMCO-udvalget og orientere Dem 

personligt om mine bestræbelser på yderligere at styrke håndhævelsen af forbrugerlovgivningen som led i vores 

strukturerede dialog. Jeg ser også frem til at få mulighed for hvert år at kunne præsentere de fremskridt, der er 

gjort med gennemførelsen, for Europa-Parlamentet. En effektiv gennemførelse skal være målet for vores 

politikker, og samarbejde mellem institutionerne kan yde et reelt bidrag til at kortlægge mangler og finde løsninger, 

der sikrer, at borgere og virksomheder kan drage fordel af vores politikker. 

5. Hvis man ser tilbage på alle de resultater og den lovgivning, der blev vedtaget i den foregående valgperiode 

for at styrke forbrugernes stilling i den digitale og den grønne omstilling, er det afgørende, at Kommissionen 

overvåger gennemførelsen af den relevante lovgivning for at sikre et højt forbrugerbeskyttelsesniveau og lige 

vilkår for virksomhederne. Ud over gennemførelsesdialogerne og den årlige statusrapport om håndhævelse og 

gennemførelse, som er nævnt i Deres opgavebeskrivelse, hvilke specifikke foranstaltninger vil De træffe for 

effektivt at overvåge anvendelsen af den nuværende lovgivning om forbrugerbeskyttelse? Hvordan vil De inden 

for disse rammer hjælpe virksomheder, navnlig mikrovirksomheder og SMV'er, med at opfylde deres forpligtelser, 

og hvilke skridt vil De tage for at informere forbrugerne bedre om deres rettigheder og retsmidler? Hvordan agter 

De at holde IMCO-udvalget orienteret om Kommissionens nuværende og kommende aktiviteter og om 

fremskridtene på dette område? 

Hvis jeg bliver godkendt, ser jeg frem til at afholde de gennemførelsesdialoger med interessenter, der er fastsat i 

de politiske retningslinjer, for at få direkte feedback om, hvad der fungerer godt, og hvad der kan forbedres. En 

oversigt over al nyligt vedtaget EU-lovgivning på forbrugerområdet kan tjene som udgangspunkt, men andre 

emner såsom mærkning og onlineforbrug kan også undersøges. Dette kan i høj grad styrke forbrugernes tillid til, 

at vi vil reagere aktivt, hvis de støder på hindringer for fuldt ud at kunne drage fordel af det indre marked. 

Forbrugerbevægelsen og forbrugerorganisationer vil naturligvis være en del af dette, men alle aktører i 

værdikæden bør deltage og hjælpe os med at indkredse konkrete gennemførelsesudfordringer i praksis. Derved 

støttes medlemsstaterne i forbindelse med gennemførelsen og anvendelsen af nyligt vedtaget EU-lovgivning såsom 

styrkelse af forbrugernes rolle i den grønne omstilling eller retten til reparation, f.eks. gennem workshopper og 

bilaterale drøftelser.  

Kommissionen foretager regelmæssigt en evaluering af, om gældende lovgivning stadig er egnet til formålet. 

Kvalitetskontrollen af lovgivningen med henblik på digital retfærdighed var et godt eksempel herpå. Sådanne 

evalueringer er baseret på markedsovervågning og dataindsamling i samarbejde med medlemsstaterne, 

forbrugerorganisationer og virksomheder. Jeg tror fuldt og fast på, at vores politikker skal være baseret på stærke 

beviser og data som grundlag for forholdsmæssige og effektive foranstaltninger. 

I gennemførelses- og anvendelsesprocessen vil jeg være meget opmærksom på den administrative byrde. Jeg vil 

også støtte virksomhederne i deres forberedelser på de nye retsreglers anvendelse, f.eks. gennem særlige 

arrangementer, forklarende dokumenter eller om nødvendigt ajourføringer af støtteprogrammer. Generelt vil jeg 

ved eventuel manglende overholdelse gå i dialog med medlemsstaterne og om nødvendigt indlede 

traktatbrudssager. Navnlig inden for forbrugerbeskyttelse er myndigheder og virksomheder vigtige allierede, når 

det gælder om at levere resultater. 

Jeg vil videreføre arbejdet med at hjælpe alle markedsdeltagere – forbrugere, erhvervsdrivende, herunder SMV'er, 

og myndigheder – med at forstå EU's forbruger- og produktsikkerhedslovgivning bedre og anvende dem 

konsekvent. Der er flere eksempler på projekter, der går i denne retning: Et område, der kræver særlig 

opmærksomhed, er influencere, der betragtes som mikrovirksomheder, når de indgår i regelmæssige kommercielle 

aktiviteter online. "Influencer Legal Hub", som Kommissionen har lanceret, og som er et videokursus om de 

europæiske forbrugerbeskyttelsesstandarder, der skal anvendes i forbindelse med reklame, salg af varer og levering 

af tjenesteydelser, er et eksempel på bevidstgørelse, som det efter min mening kan svare sig at arbejde videre med.  

Jeg er også opsat på fortsat at udvikle projekter såsom uddannelsesprojektet "Consumer Law Ready" for SMV'er, 

hvor EU's forbruger- og erhvervsorganisationer tilbyder SMV'er uddannelse i forbrugerlovgivning, online såvel 

som offline. Materialet stilles til rådighed på de nationale sprog og er tilpasset forbrugerlovgivningen, da den finder 

anvendelse i medlemsstaterne, til gavn for tusindvis af små virksomheder. 

Oplysningskampagner er et nyttigt redskab til at gøre virksomheder og forbrugere opmærksom på deres rettigheder 

og forpligtelser, navnlig når der vedtages nye regler. I øjeblikket har mere end én ud af tre forbrugere (37 %) et 
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lavt kendskab til forbrugerrettigheder, og hver tredje klager ikke, når de har et problem. Bedre oplysning af 

forbrugerne om deres rettigheder vil have afgørende betydning for mig. Disse kampagner henviser ofte til mere 

detaljerede oplysninger på Your Europe-portalen, Kommissionens kvikskranke for information om det indre 

marked, hvor der på en letforståelig måde redegøres for forbrugerrettigheder og erhvervsdrivendes forpligtelser. 

Når medlemsstaterne f.eks. begynder at anvende direktivet om retten til reparation, kan en oplysningskampagne 

fremme de muligheder, som direktivet giver forbrugere og virksomheder. På samme måde kan en kampagne om 

den nye ramme, der er indført med forordningen om produktsikkerhed i almindelighed, også være rettet mod 

forbrugere og virksomheder. I alt dette arbejde bør vi gøre god brug af Det Europæiske Netværk af Forbrugercentre 

med henblik på at tilskynde til skræddersyet kommunikation på nationalt plan, og jeg vil sørge for, at nationale 

forbrugerorganisationer og -myndigheder altid er velinformerede og inddrages i Kommissionens 

kommunikationsaktiviteter.   

Ud over vores regelmæssige strukturerede dialog og gennemførelsesdialog har jeg til hensigt at holde IMCO-

udvalget orienteret om Kommissionens nuværende og kommende aktiviteter og fremskridt på dette område ved at 

invitere Dem til Kommissionens arrangementer, f.eks. det europæiske forbrugertopmøde, samt ved at sende 

gennemførelsesrapporter som påkrævet i henhold til EU-lovgivningen. 

Spørgsmål fra Retsudvalget 

6. Civilret  

Det grænseoverskridende samarbejde mellem retssystemer på det civil-, familie- og handelsretlige område er 

blevet udviklet og styrket i løbet af de seneste årtier. 

Ikke desto mindre står EU's borgere og virksomheder stadig over for juridiske og administrative hindringer i 

forbindelse med udøvelsen af deres rettigheder på grund af forskellene mellem og kompleksiteten af 

medlemsstaternes retssystemer, navnlig når de er involveret i grænseoverskridende civil-, familie- og 

handelstvister, som kan være dyre og langvarige. Dette forhindrer SMV'er og mikrovirksomheder i at udvide deres 

aktiviteter og vækst og kan forårsage problemer og retsusikkerhed for EU-borgerne. Dertil kommer, at hvis EU-

retten ikke omsættes, gennemføres og håndhæves korrekt, kan vores borgere ikke fuldt ud nyde godt af deres 

rettigheder, vores virksomheder kan ikke nyde godt af lige konkurrencevilkår, og tilliden til det europæiske projekt 

undergraves som følge heraf. 

Desuden kræver en effektiv retspleje en seriøs indsats for at have solide budgetter til finansiering af dets maskineri, 

bl.a. med hensyn til uddannelse, personale og digitalisering. I den forbindelse er et effektivt samarbejde med 

kommissæren om budgettet for at sikre de nødvendige finansielle ressourcer på dette område, der ofte er mindre 

prioriteret, af afgørende betydning.  

Hvilke specifikke politikker eller retlige initiativer overvejer den indstillede kommissær for at forbedre adgangen 

til domstolsprøvelse (også i forbindelse med det nyligt vedtagne SLAPP-direktiv), civilretligt samarbejde, navnlig 

vedrørende grænseoverskridende fuldbyrdelse af retsafgørelser, grænseoverskridende virkninger af kollektive 

retsmidler vedrørende internationale privatretlige elementer, grænseoverskridende familieret (herunder 

anerkendelse af forældreskab), harmonisering af procedureregler, yderligere digitalisering af retssystemerne og 

retsvæsenet med særlig fokus på øget brug af kunstig intelligens og andre juridiske teknologiske løsninger på en 

måde, der er forenelig med de generelle retsstatsprincipper, principper om retsvæsenets uafhængighed og 

proceduregennemsigtighed, deregulering, passende finansiering, forenkling af procedurer, styrkelse af 

retsvæsenets uddannelse og forbedring af den gensidige anerkendelse af domme?  

 

Der findes allerede omfattende EU-lovgivning på det civil-, familie- og handelsretlige område, der letter det 

grænseoverskridende retlige samarbejde mellem medlemsstaterne. Den dækker spørgsmål om kompetence, 

lovvalg, anerkendelse og fuldbyrdelse af retsafgørelser på praktisk talt alle områder af civil- og handelsretten, 

herunder insolvens, skilsmisse, forældreansvar, underholdsbidrag og arv. EU har også fælles ensartede regler for 

forkyndelse af dokumenter og bevisoptagelse og har indført visse forenklede og hurtige "europæiske procedurer" 

i forbindelse med visse grænseoverskridende situationer for blot at nævne nogle få eksempler.  

Det er en succeshistorie for europæiske borgere og virksomheder. Hvis jeg bliver godkendt, agter jeg at fortsætte 

dette arbejde. 

Et første bidrag, hvis jeg bliver godkendt, vil være at hjælpe med at afslutte de igangværende interinstitutionelle 

forhandlinger om forslagene vedrørende beskyttelse af voksne, anerkendelse af forældreskab, overdragelse af 

betalingskrav og insolvens, idet sidstnævnte er afgørende for investeringsbeslutninger.  
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Fremadrettet mener jeg, at tiden nu inde til at se nærmere på en overordnet vision for fremtiden for civilretten. Jeg 

vil overveje en proces på højt plan om retfærdighed for vækst for at se nærmere på, hvordan dette politikområde 

sammen med selskabsretten kan bidrage til at øge væksten og konkurrencedygtigheden og yderligere fjerne 

hindringer i EU. Dette skal Europa-Parlamentet, medlemsstaterne og interessenter fra industrien inddrages i.  

Mit mål er at forbedre adgangen til domstolsprøvelse for både borgere og virksomheder i hele EU. Det er min faste 

overbevisning, at borgere og virksomheder ikke må afskrækkes fra at udøve deres rettigheder på grund af 

uforeneligheden mellem medlemsstaternes retssystemer. Som anført ovenfor med hensyn til forbrugerpolitikken 

vil jeg også på dette område fokusere på nøje at overvåge og sikre, at gældende EU-ret anvendes korrekt og om 

nødvendigt moderniseres. Det er en prioritet at holde instrumenterne ajour med den seneste udvikling, herunder 

digitalisering, og samtidig skabe retssikkerhed med stabile regler. Jeg vil i forbindelse hermed også undersøge 

behovet for at gennemgå de eksisterende proceduremæssige standarder, navnlig for yderligere at styrke den 

gensidige anerkendelse af retsafgørelser.   

Der er efter min opfattelse plads til kreativ nytænkning med hensyn til gennemførelsen, samtidig med at 

muligheden for traktatbrudssager naturligvis bevares, hvis det er nødvendigt. Central lovgivning omfatter f.eks. 

det nye direktiv om beskyttelse af personer, der engagerer sig offentligt, mod strategiske retssager mod offentligt 

engagement ("direktivet om bekæmpelse af SLAPP"). For at hjælpe borgere, virksomheder og fagfolk inden for 

retsvæsenet vil jeg arbejde på at forbedre brugervenligheden af de retsrelaterede oplysninger og digitale værktøjer 

på e-justiceportalen. En anden prioritet er at styrke og øge bevidstheden om den støtte, der ydes af Det Europæiske 

Retlige Netværk på det civil- og handelsretlige område som en central aktør, der letter det praktiske retlige 

samarbejde mellem medlemsstaterne.  

På det familieretlige område vil jeg videreudvikle det retlige samarbejde, navnlig gennem vedtagelsen af det 

verserende forslag om anerkendelse af forældreskab og sikringen af en ensartet og effektiv håndhævelse af hele 

EU-retten.  

Ud over løbende at bestræbe mig på at forbedre gennemførelsen skal selve lovgivningen være moderne og ajour. 

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg se nærmere på anvendelsen af Bruxelles Ia-forordningen om retternes kompetence 

og om anerkendelse og fuldbyrdelse af retsafgørelser og Rom II-forordningen om lovvalgsregler for forpligtelser 

uden for kontrakt, og på, om der er behov for at revidere dem. Jeg vil begynde denne proces med at vedtage 

rapporterne om anvendelsen af disse to forordninger i begyndelsen af næste år. Disse instrumenter er afgørende 

for et velfungerende indre marked, da de sikrer stabile og forudsigelige rammer for virksomheder og forbrugere i 

forbindelse med grænseoverskridende handelstransaktioner. Ensartede og enkle regler på dette område er af særlig 

betydning for SMV'er, der ønsker at handle på tværs af grænserne. Disse regler skal være egnede til formålet og 

holde trit med et skiftende teknologiske og retlige rammer. Vi skal i vores arbejde særligt fokusere på de 

udfordringer, der er forbundet med f.eks. kollektive søgsmål, urimelige retssager mod offentligt engagement 

(SLAPP), transaktioner i et onlinemiljø og anvendelse af kunstig intelligens.  

En yderligere digitalisering af retssager kan give medlemsstaterne, borgerne og virksomhederne, navnlig SMV'er, 

mulighed for at være mere produktive og reducere omkostningerne og samtidig bidrage til at styrke det indre 

marked og muliggøre et ægte europæisk retligt område. Hvis jeg bliver godkendt, agter jeg at fremlægge en ny 

strategi for digital retfærdighed for at give retsvæsenets aktører de nyeste digitale værktøjer, herunder fremme af 

kunstig intelligens, for at gøre retsvæsenet mere effektivt – samtidig med at jeg fortsat er fuldt bevidst om behovet 

for fuldt ud at overholde de grundlæggende rettigheder og EU's værdier. Dette vil gå hånd i hånd med 

videreuddannelsen af retsvæsenets aktører med det formål at forbedre deres digitale færdigheder. Jeg har til hensigt 

at drøfte, hvordan dette kan opnås, med Dem og med medlemsstaterne og interessenter. Det er korrekt, at dette 

arbejde på nationalt plan og EU-plan kræver at der tildeles tilstrækkelige ressourcer til, at målet om at støtte 

videreuddannelsen af retsvæsenets aktører, forbedre adgangen til domstolsprøvelse og styrke det retlige 

samarbejde kan opfyldes. 

7. Den 28. selskabsordning  

I den nyligt offentliggjorte Draghi-rapport om "Fremtiden for den europæiske konkurrenceevne" foreslås det at 

oprette en ny EU-dækkende retlig statut for innovative nystartede virksomheder, "Innovative European Company" 

(IEC), som vil have en fælles digital identitet, der er gyldig i EU. Sådanne virksomheder vil drage fordel af en 

række retlige ordninger, herunder harmoniserede regler om selskabsret og insolvens. Det ser ud til, at IEC 

afspejles i Deres opgavebeskrivelse ved meddelelsen om den såkaldte 28. ordning for innovative virksomheder, 

der fører til oprettelsen af en yderligere valgfri retlig ramme, som virksomheder i hele EU kan vælge at vedtage, 

og som vil gøre det muligt at overvinde den nuværende fragmentering mellem de 27 nationale systemer.  
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Under denne 28. ordning kan de deltagende medlemsstater harmonisere centrale områder såsom selskabsret, 

insolvensret, arbejdsret og beskatning og dermed give virksomhederne en ensartet lovgivningsmæssige ramme på 

tværs af grænserne. Denne ordning vil fungere sideløbende med de eksisterende nationale rammer og give et 

valgfrit, ensartet regelsæt, som virksomhederne frivilligt kan vælge, hvis de finder det mere fordelagtigt.  

For at den 28. ordning skal blive en succes, ville De skulle i) gøre noget for at øge konkurrenceevnen og 

produktiviteten, ii) sikre, at den endelige retsakt reelt bidrager til forenkling for virksomhederne, er attraktiv og 

effektivt vælges af virksomhederne, tilfører reel merværdi til den nuværende lovgivningsmæssige ramme og sikrer 

sammenhæng med udestående forslag såsom forslaget fra december 2022 til et direktiv om harmonisering af noget 

af den materielle insolvensret, iii) overveje, om forslaget fra december 2022 til et direktiv om harmonisering af 

visse aspekter af materiel insolvensret skal erstattes af et nyt forslag, der også omfatter IEC'er, iv) præcisere, om 

den 28. ordning bør vedrøre virksomheder generelt eller kun innovative virksomheder, og desuden v) overvinde 

de bekymringer, som medlemsstaterne har givet udtryk for, og som har ført til, at lignende initiativer tidligere er 

slået fejl.  Hvis Deres udnævnelse til kommissær blev bekræftet, hvordan ville De så have til hensigt at opnå alt 

dette? 

Jeg glæder mig over det stærke politiske fokus på at uddybe det indre marked, gøre det lettere at drive virksomhed, 

fjerne hindringer og fuldt ud udnytte størrelsen af et marked med 450 millioner forbrugere. Hvis jeg bliver 

godkendt, vil et af mine prioriterede mål i overensstemmelse med de politiske retningslinjer være at bidrage til 

EU's konkurrenceevne og "gøre det lettere og hurtigere at drive virksomhed i Europa" med særligt fokus på at 

mindske den administrative byrde. Som et flagskibsinitiativ vil jeg udarbejde et specifikt forslag om en EU-

dækkende retlig status for virksomheder – en 28. ordning – med henblik på at hjælpe innovative virksomheder 

med at vokse.   

Den 28. ordning vil give virksomheder mulighed for at udføre deres aktiviteter i hele det indre marked gennem en 

EU-dækkende retlig status i stedet for at skulle antage de nationale retlige former i de medlemsstater, hvor de 

ønsker at drive virksomhed. Den 28. ordning bør forstås som et element i en bredere vifte af foranstaltninger, som 

er nødvendige for at fremme innovation, konkurrencedygtighed og produktivitet i EU's økonomi. De 

foranstaltninger, der er knyttet til den 28. ordning, og som rækker ud over virksomhedens retlige form, kan f.eks. 

omfatte adgang til markeder, finansiering, færdigheder, forsikringsdækning, regler for aftaler, beskatning og 

insolvens, så alle de vigtigste aspekter af sådanne virksomheders erhvervsaktivitet kan håndteres. Fordelene vil 

være forholdsmæssigt større for mindre virksomheder, som har færre finansielle og menneskelige ressourcer til at 

kunne navigere i et fragmenteret juridisk landskab.  

Jeg er klar over, at tidligere forsøg på at indføre en europæisk virksomhedsstatus var vanskelige. Men siden 2019 

har EU's selskabsret udviklet sig betydeligt med procedurer, der udelukkende foregår online (til at oprette 

virksomhed, registrere filialer og indsende obligatoriske oplysninger til selskabsregistre), anvendelsen af 

"engangsprincippet", når virksomheder opretter datterselskaber og filialer i andre medlemsstater, og 

harmoniserede procedurer for EU-virksomheders grænseoverskridende mobilitet (dvs. grænseoverskridende 

fusioner, spaltninger og omdannelser), herunder garantier for ansatte og mod misbrug. Denne udvikling 

imødekommer nogle af de bekymringer, der har forhindret tidligere initiativer, hvilket kan bane vejen for en aftale 

om en ny 28. ordning.  

Jeg har til hensigt at bygge videre på allerede eksisterende løsninger såsom en fælles identitet for virksomheder 

gennem en europæisk entydig identifikator, der er baseret på en enkelt registrering, og et nyt harmoniseret 

flersproget digitalt EU-selskabscertifikat, der kan anvendes i alle grænseoverskridende situationer, og som er 

foreneligt med den europæiske digitale ID-tegnebog. Denne tilgang er i overensstemmelse med opfordringen i 

Draghi-rapporten. Ved udarbejdelsen af forslaget vil det være vigtigt at sikre sammenhæng med andre initiativer 

til støtte for innovative virksomheder, der er meddelt som led i de politiske retningslinjer eller mine kollegers 

opgavebeskrivelser, såsom den europæiske innovationslovgivning eller den kommende strategi for det indre 

marked. Jeg ser frem til at samarbejde med andre kommissærer om dette mål. 

Uanset om tiden er inde til det, bør vi nøje overveje, hvilke problemer der kan løses effektivt med den 28. ordning. 

Et af de centrale spørgsmål, som det er vigtigt at se nærmere på, vil være anvendelsesområdet for en 28. ordning, 

nemlig om den bør være tilgængelig for alle virksomheder eller kun for innovative virksomheder, og at der under 

alle omstændigheder bør være klare betingelser for at kunne drage fordel af en sådan status. Det fremstår klart for 

mig, at dette spørgsmål skal drøftes mere indgående med Europa-Parlamentet, erhvervslivet, arbejdsmarkedets 

parter, medlemsstaterne og andre interessenter som led i en proces på højt plan om retfærdighed for vækst. Dette 

vil give os mulighed for at kortlægge, hvilke problemer virksomheder – navnlig innovative virksomheder – står 

over for i det indre marked, og hvordan de bedst kan løses.  
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Hvad angår insolvens, udgør fragmenteringen af insolvenslovgivningen på tværs af medlemsstaterne faktisk en af 

de største hindringer for en ægte kapitalmarkedsunion. Den hindrer grænseoverskridende investeringer og 

adgangen til kapital på de gunstigste vilkår for virksomhederne. Kommissionens forslag fra 2022 har som centralt 

element i handlingsplanen for kapitalmarkedsunionen til formål at håndtere den nuværende situation gennem 

målrettet harmonisering. Jeg er overbevist om, at forslaget vil forbedre situationen for alle virksomheder, små som 

store, da det er absolut nødvendigt med harmonisering over hele linjen. Forslaget vil også særligt gavne nystartede 

virksomheder på grund af den foreslåede forenklede insolvensprocedure for små virksomheder. På Det Europæiske 

Råds møde i april 2024 blev dette forslag udpeget som et prioriteret mål, og der blev opfordret til en hurtig 

vedtagelse af det. Jeg er enig i denne vurdering, og jeg vil presse på for hurtigt at opnå fremskridt i forhandlingerne. 

Jeg håber, at Parlamentet også snart vil vedtage en udtalelse til støtte for forslaget. 

8. Digital politik  

Den 9. valgperiode var kendetegnet ved vedtagelsen af en lang række retsakter på det digitale område: retsakten 

om kunstig intelligens, forordningen om digitale tjenester, forordningen om digitale markeder og 

dataforordningen for blot at nævne nogle få. Retsudvalget har inden for rammerne af sin kompetence inden for 

civilret, procesret og intellektuel ejendomsret bidraget med vigtige udtalelser om disse sager. Det var desuden 

ansvarlig for eCodex-forordningen (forordning (EU) 2022/850), for pakken om digitalisering af retsvæsenet 

(direktiv (EU) 2023/2843 og forordning (EU) 2023/2844) samt for revisionen af produktansvarsdirektivet 

(2022/0302 (COD) for at tilpasse det til både den cirkulære og den digitale økonomi. Ud over regelmæssige 

kvalitetskontroller af de gældende retlige instrumenter er der stadig meget, der skal gøres, f.eks. i forbindelse med 

digital arv, intelligente kontrakter og decentraliserede autonome organisationer, de virtuelle verdener og, navnlig 

i lyset af Europa-Parlamentets beslutning af 20. oktober 2020 med henstillinger til Kommissionen om en ordning 

for civilretligt ansvar for kunstig intelligens (2020/2014 (INL)), Kommissionens forslag til et direktiv om AI-

ansvar.   

Hvilke foranstaltninger påtænker De at iværksætte for at gennemføre ovennævnte lovgivning, afhjælpe de 

resterende huller i lovgivningen og sikre digital retfærdighed, at borgernes rettigheder respekteres, og at 

virksomheder og nationale forvaltninger ikke belastes af administrative byrder og bureaukrati? 

Det er sandt, at der i de seneste år er blevet vedtaget banebrydende ny lovgivning på det digitale område. Dette 

gør EU til frontløber, skaber sikkerhed og giver mulighed for innovation, der bevarer den menneskecentrerede og 

værdibaserede EU-tilgang. Tiden er nu inde til at omsætte det til reelle fordele for mennesker og virksomheder. 

Gennemførelsen af EU's nyligt vedtagne digitale regelsæt vil være en prioritet for den nye Kommission, så der 

sikres betydelige og konkrete forbedringer. 

For at støtte gennemførelsen af dataforordningen vil jeg støtte arbejdet med henstillingen om 

standardkontraktbestemmelser for datadeling og cloud computing, som skal være klar næste år. Disse frivillige 

standardbestemmelser vil hjælpe virksomheder, navnlig SMV'er, med at anvende dataforordningen. Det er vigtigt 

at holde øje med, hvordan disse bestemmelser bidrager til den europæiske dataunion, og om der er behov for 

yderligere tiltag med hensyn til datadeling. 

For at bidrage til den fulde anvendelse af AI-forordningen på det retlige område er der behov for flere tiltag, og 

hvis jeg bliver godkendt, agter jeg at træffe foranstaltninger på disse områder. Der er behov for målrettet 

vejledning, for at medlemsstaterne kan klassificere de forskellige værktøjer i risikokategorierne i AI-forordningen 

og sikre overholdelse af kravene heri. Udveksling af bedste praksis, udvikling af en værktøjskasse og målrettet 

EU-finansiering vil støtte en effektiv anvendelse af AI-værktøjer hos de retslige myndigheder i medlemsstaterne. 

Ikke desto mindre er der konstateret visse mangler i den retlige ramme, navnlig hvad angår ansvar for AI-

forårsagede skader. I lyset af afslutningen af forhandlingerne om produktansvarsdirektivet forpligter jeg mig derfor 

til at se nærmere på årsagerne til de aktuelle uoverensstemmelser mellem de to lovgivere i forhandlingerne om 

forslaget til et direktiv om AI-ansvar. Parlamentets beslutning og nylige undersøgelse udgør vigtige input i denne 

henseende.  

Med henblik på at støtte innovative digitale forretningsmodeller, der anvender AI-kontrakter og intelligente 

kontrakter, vil der være behov for en analyse af, hvordan der bedst tages hensyn til FN's model fra 2024 til 

lovgivning om automatiseret indgåelse af kontrakter, og i bekræftende fald, om der skal handles på EU-plan eller 

nationalt plan.  

På forbrugerbeskyttelsesområdet har den seneste digitale lovgivning medført betydelige forbedringer. Ikke desto 

mindre er der stadig en række mangler som fremhævet i den nylige kvalitetskontrol af lovgivningen med henblik 
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på digital retfærdighed. Hvis jeg bliver godkendt, agter jeg at reagere på disse mangler ved at foreslå en retsakt 

om digital retfærdighed for at løse udestående problemer vedrørende mørke mønstre, influencere på sociale 

medier, afhængighedsskabende design af virksomhed til forbruger-grænseflader og onlineaftaler. 

På grundlag af Kommissionens igangværende arbejde med at gennemføre initiativet om Web 4.0 og virtuelle 

verdener og Deres forslag til lovgivningsmæssige tiltag inden for international privat- og civilret for virtuelle 

verdener ser jeg frem til at drøfte med Dem, hvordan det sikres, at virtuelle verdener kan udvikle sig på en måde, 

der afspejler EU's værdier, principper og grundlæggende rettigheder. Jeg vil holde øje med spørgsmålet om digital 

arv, som for det meste reguleres ved national ret, og vurdere det mulige behov for EU-regler, herunder i forbindelse 

med forordningen om arv. 

Spørgsmål fra Udvalget om Borgernes Rettigheder og Indre Anliggender 

9. Grundlæggende rettigheder, civilsamfundet og databeskyttelse  

Hvordan vil De som kommissær med ansvar for overvågning af anvendelsen af chartret om grundlæggende 

rettigheder samarbejde med medlemsstaterne for at sikre fremme og overholdelse af de grundlæggende 

rettigheder, herunder gennem gennemførelse af den relevante retspraksis fra EU-Domstolen og EMRK? Påtænker 

De yderligere foranstaltninger til at udvikle forbindelsen mellem potentielle overtrædelser af chartret og af 

principperne om demokrati samt af EU-budgettet? Vil De hvert år aflægge rapport til Europa-Parlamentet om 

anvendelsen af chartret? Hvilke foranstaltninger påtænker De at træffe for at forbedre beskyttelsen af 

civilsamfundets råderum, herunder gennem indsatsområdet EU-værdier i programmet for borgere, ligestilling, 

rettigheder og værdier og den nye civilsamfundsplatform, der er planlagt i Deres opgavebeskrivelse? Hvad er 

Deres planer med hensyn til at sikre effektiviteten og gennemsigtigheden af EU's finansiering til civilsamfundet? 

Henset til Domstolens nylige dom i EULEX KOSOVO-sagen hvad er Deres strategi for at fuldføre EU's tiltrædelse 

af den europæiske menneskerettighedskonvention?  

Hvordan vil De sikre, at Den Europæiske Unions Agentur for Grundlæggende Rettigheder (FRA) får de 

nødvendige ressourcer til at udføre alle opgaver i overensstemmelse med sit mandat? Vil De forpligte Dem til, at 

FRA systematisk høres i forbindelse med lovgivning og konsekvensanalyser på områder, der omhandler eller 

påvirker grundlæggende rettigheder?   

Databeskyttelse er en af de grundlæggende rettigheder i EU's retsorden, og persondataforordningen er EU's mest 

effektive redskab til at beskytte den. Hvordan ser De generelt håndhævelsen af persondataforordningen, navnlig i 

grænseoverskridende sager? Hvordan ser De forholdet mellem håndhævelsen af persondataforordningen og 

håndhævelsen af anden digital EU-lovgivning såsom forordningen om digitale tjenester, forordningen om digitale 

markeder og forordningen om kunstig intelligens? Hvordan bør forholdet mellem beskyttelse af grundlæggende 

rettigheder og fremme af innovation efter Deres mening se ud med hensyn til kunstig intelligens? Mener De, at 

EU's databeskyttelseslovgivning effektivt opfylder sit mål i dag, eller mener De, at der er behov for reflektion 

vedrørende dette spørgsmål? I betragtning af Parlamentets tidligere betænkeligheder med hensyn til flere af 

Kommissionens afgørelser om tilstrækkeligheden af beskyttelsesniveauet og en række relevante domme fra EU-

Domstolen, hvad er Deres planer med hensyn til international udveksling af personoplysninger? Hvordan 

planlægger De at løse disse problemer under hensyntagen til betydningen af global udveksling af data for EU-

virksomheder? Hvordan ser De Kommissionens rolle med hensyn til at fremme internationalt samarbejde om 

beskyttelse af personoplysninger?    

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær med ansvar for demokrati, retlige anliggender og retsstatsprincippet, ser 

jeg det som min opgave at sikre, at alle EU-borgere, uanset hvor de bor i EU, hver dag nyder de samme 

grundlæggende rettigheder baseret på de værdier, der skal udgøre kernen i vores arbejde: lighed, 

ikkeforskelsbehandling, inklusion, menneskelig værdighed, frihed og demokrati baseret på EU's charter om 

grundlæggende rettigheder. 

For at styrke anvendelsen af chartret om grundlæggende rettigheder i EU fastlagde Kommissionen i 2020 en 

strategi, der følger op på opfordringer fra Europa-Parlamentet og medlemsstaterne til at sikre en stærkere 

overvågning af chartret. Dette er en fælles udfordring for både medlemsstaterne og EU, som jeg vil engagere mig 

fuldt ud i, hvis jeg bliver godkendt. Jeg har til hensigt at udnytte det, der allerede er på plads, mest muligt: 

Medlemsstaternes kontaktpunkter for chartret spiller en vigtig rolle med hensyn til at lette informationsstrømmen 

(der er udpeget 26 kontaktpunkter), og Kommissionen støtter også medlemsstaterne i forbindelse med 

gennemførelsen og anvendelsen af EU-retten gennem ekspertgrupper. Jeg vil fortsat støtte og investere i 

uddannelse og ressourcer vedrørende chartret, herunder i samarbejde med Agenturet for Grundlæggende 

Rettigheder, til gavn for nationale fagfolk og embedsmænd. 
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Et godt sted at starte er at vide, hvor vi står. Siden 2021 har årsberetningerne om anvendelsen af chartret givet et 

overblik over forskellige tematiske områder af strategisk relevans for de grundlæggende rettigheder, idet de 

fremhæver gældende EU-ret og -politik samt resultater og udfordringer på EU-plan og i medlemsstaterne.  Jeg er 

rede til fortsat at forelægge disse årsberetninger for Parlamentet og udveksle oplysninger med Dem om de 

resultater og udfordringer, der er konstateret på det valgte politikområde, samt om den beslutning, De vedtager 

hvert år om situationen for de grundlæggende rettigheder i EU. Dette vil være et vigtigt emne for min årlige 

indberetning om gennemførelsen. 

Jeg mener også, at vi er nødt til at se overvågningen af chartret i en bredere sammenhæng. Anvendelsen af chartret 

er en integreret del af Kommissionens overordnede overvågning af medlemsstaternes gennemførelse af EU-retten 

og overholdelse af Domstolens domme. De fleste af de grundlæggende rettigheder i chartret svarer til de 

rettigheder, der er nedfældet i Europarådets europæiske menneskerettighedskonvention. Derfor er der i rapporten 

om retsstatssituationen siden 2023 blevet set nærmere på, i hvilken grad ledende domme fra Den Europæiske 

Menneskerettighedsdomstol er blevet gennemført. Selv om det er Europarådets organers opgave – og ikke 

Kommissionens – at overvåge gennemførelsen af Den Europæiske Menneskerettighedsdomstols domme, udgør 

gennemførelsesgraden for så vidt angår disse domme en indikator for, hvordan retsstatsprincippet fungerer, 

navnlig hvis der stadig ikke er taget stilling til strukturelle eller systemiske problemer.  

Hvad angår EU-budgettet og overholdelsen af de grundlæggende rettigheder, sikrer den horisontale 

grundforudsætning for en effektiv anvendelse og gennemførelse af chartret, at EU-midler anvendes under fuld 

overholdelse af chartret. I de politiske retningslinjer peges der på behovet for et virkningsfuldt budget for den 

næste flerårige finansielle ramme og på, hvordan de forskellige typer incitamenter kan styrkes. Retningslinjerne 

bekræfter, at overholdelsen af retsstatsprincippet er et krav for at få udbetalt EU-midler. Det vil være vigtigt at 

sikre sammenhæng mellem vores budgetinstrumenter og dertil knyttede foranstaltninger, og jeg vil samarbejde 

med mine kommissærkolleger om at undersøge, hvordan virkningen bedst kan maksimeres. 

Civilsamfundsorganisationer og menneskerettighedsforkæmpere spiller en central rolle med hensyn til at beskytte 

og fremme EU's værdier om grundlæggende rettigheder, retsstatsprincippet og demokrati.  Hvis jeg bliver 

godkendt, vil jeg intensivere Kommissionens arbejde for at skabe et blomstrende civilsamfundsmæssigt råderum 

i Europa, herunder gennem målrettet finansiering til støtte for og beskyttelse af civilsamfundsaktører. 

Civilsamfundsorganisationer og menneskerettighedsforkæmpere er afgørende for et velfungerende demokrati og 

for at fremme og beskytte EU's fælles værdier, der er nedfældet i EU-traktaterne og chartret om grundlæggende 

rettigheder, idet de bidrager til at sikre beskyttelsen af retsstatsprincippet på stedet. Der er dog tegn på, at det 

civilsamfundsmæssige råderum bliver mindre og mindre i hele EU. Jeg vil intensivere vores samarbejde med 

civilsamfundsorganisationer og menneskerettighedsforkæmpere, herunder gennem en civilsamfundsplatform til 

støtte for en mere systematisk civil dialog om spørgsmål vedrørende EU's værdier. Dette vil udgøre en fælles 

ramme for deltagelse på tværs af en række EU-politikker. Jeg vil også se nærmere på, hvordan vi kan inddrage 

civilsamfundet mere strategisk i Kommissionens arbejde på en meningsfuld og effektiv måde, herunder som led i 

arbejdet med demokratiskjoldet. 

Derudover vil jeg undersøge, hvordan vi mere stabilt og på lang sigt kan yde den støtte, vi yder til fremme af 

rettigheder og værdier, ved at styrke civilsamfundet yderligere. Vi kan f.eks. tage fat på de eksisterende og 

undertiden overlappende systemer til overvågning af det miljø, som disse aktører arbejder i på nationalt plan, og 

arbejde tættere sammen med medlemsstaterne for bedre at beskytte det miljø, som civilsamfundsorganisationer og 

menneskerettighedsforkæmpere arbejder i på nationalt plan og EU-plan. 

Programmet for borgere, ligestilling, rettigheder og værdier omfatter støtte til civilsamfundsorganisationer og 

menneskerettighedsforkæmpere, navnlig gennem indsatsområdet EU-værdier. Det kræver også et grundigt system 

til risikohåndtering og overvågning i alle faser af processen – udvælgelse, gennemførelse og evaluering – samt i 

løbet af hvert projekts livscyklus, og en del af dets effekt fremkommer gennem dets åbenhed og gennemsigtighed. 

Det er også vigtigt at sørge for, at midlerne fra disse programmer ikke falder i de forkerte hænder. 

Hvad angår EU's tiltrædelse af den europæiske menneskerettighedskonvention, udgør Eulex Kosovo-dommen af 

10. september 2024 et vigtigt skridt i retning af at bringe EU tættere på at blive part i konventionen. Dommen 

skabte yderligere klarhed om aspekterne af den fælles udenrigs- og sikkerhedspolitik, og vi er nu nødt til at drøfte 

dens konsekvenser med medlemsstaterne. Der er stadig meget, der skal på plads, bl.a. en udtalelse fra EU-

Domstolen om den reviderede aftales fulde forenelighed med traktaterne, Rådets godkendelse, Europa-

Parlamentets godkendelse og medlemsstaternes godkendelse i overensstemmelse med deres respektive 

forfatningsmæssige bestemmelser. Det er dog min opfattelse, at vi er tættere på at nå denne milepæl for beskyttelse 
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af menneskerettighederne i Europa end nogensinde før, og jeg ser frem til at gøre en fornyet indsats for nå i mål 

hermed. 

Jeg mener, at Agenturet for Grundlæggende Rettigheder (FRA) har vist sig at være en afgørende aktør i det 

overordnede arbejde med at støtte de grundlæggende rettigheder. Vi bør fortsat trække på FRA's værdifulde 

ekspertise, når vi foretager konsekvensanalyser og udarbejder initiativer, så det sikres, at Kommissionens forslag 

opfylder de højeste standarder, når det kommer til grundlæggende rettigheder. Jeg glæder mig også meget over, at 

alle institutioner kan spørge FRA til råds, efterhånden som lovgivningsarbejdet skrider frem. 

Hvad angår databeskyttelse, er en effektiv håndhævelse af EU-reglerne afgørende for at sikre den grundlæggende 

ret til beskyttelse af personoplysninger i EU. Jeg er fast besluttet på at træffe håndhævelsesforanstaltninger i store 

grænseoverskridende sager, hvor millioner af europæeres personoplysninger er berørt. Derfor ser jeg frem til at 

samarbejde med de to lovgivere om at sikre en hurtig vedtagelse af Kommissionens forslag til procedureregler i 

henhold til den generelle forordning om databeskyttelse (GDPR). Dette vil støtte databeskyttelsesmyndighedernes 

solide og effektive håndhævelse af GDPR i store komplekse sager og bidrage til at nå til enighed om centrale 

spørgsmål på et tidligt tidspunkt i sagen. Databeskyttelsesmyndighederne vil finde det lettere hurtigt at bringe 

overtrædelser til ophør, drage regelbrydere til ansvar og stille retsmidler til rådighed for enkeltpersoner.  

Som anført i min opgavebeskrivelse vil jeg sikre, at GDPR fortsat er i tråd med den digitale omstilling og 

imødekommer skiftende behov, bl.a. hvad angår sikkerhed og konkurrencedygtighed. 

EU har vedtaget en bred vifte af initiativer, der har til formål at forme Europas digitale fremtid. Hvert af disse nye 

initiativer forfølger et særligt mål, f.eks. at skabe et sikkert onlinemiljø eller gøre de digitale markeder mere 

retfærdige og konkurrenceprægede. Ingen af disse initiativer har som primært mål at regulere behandlingen af 

personoplysninger, og det er klart, at GDPR fortsat er hjørnestenen i EU's digitale lovgivningsramme for 

behandling af personoplysninger. Samtidig supplerer disse nye initiativer i nogle tilfælde GDPR eller præciserer, 

hvordan den bør anvendes på et specifikt område, så det er afgørende at sikre konsekvens og sammenhæng, 

herunder i gennemførelsen og håndhævelsen af disse regler. Jeg mener derfor, at vi er nødt til at styrke samarbejdet 

mellem de håndhævende myndigheder. Der er flere igangværende initiativer på dette område. Det Europæiske 

Databeskyttelsesråd bidrager aktivt til arbejdet med forordningen om digitale markeder. Selv om denne udvikling 

er positiv, vil jeg yderligere overveje, hvordan et mere struktureret og effektivt samarbejde kan fremmes, navnlig 

for at håndtere situationer, hvor flere tilsynsmyndigheder er berørt. Jeg er fast besluttet på at støtte alle bestræbelser 

på at sikre en sammenhængende og komplementær anvendelse og håndhævelse af hele det digitale regelsæt, 

samtidig med at de respektive håndhævende myndigheders kompetence bevares. 

GDPR's succes som en kilde til inspiration for mange moderne love om privatlivets fred rundt om i verden giver 

nye muligheder for at udvikle værktøjer til sikre dataoverførsler, herunder nye afgørelser om tilstrækkeligheden 

af beskyttelsesniveauet, i fuld overensstemmelse med de krav, der er fastsat af Domstolen og videreudviklet af Det 

Europæiske Databeskyttelsesråd. Internationale datastrømme er et væsentligt element i den digitale omstilling af 

vores samfund og en stadig mere global digital økonomi. Respekten for privatlivets fred er en forudsætning for 

stabile, sikre og konkurrencedygtige kommercielle datastrømme samt en katalysator for internationalt samarbejde 

på områder såsom retshåndhævelse og retligt samarbejde, reguleringssamarbejde og forskning for blot at nævne 

nogle få. Derfor har jeg til hensigt at intensivere de igangværende forhandlinger med forskellige tredjelande, f.eks. 

Brasilien og Kenya, samt at undersøge muligheden for at indlede forhandlinger med andre internationale partnere, 

der for nylig har vedtaget databeskyttelseslove, der sikrer et højt beskyttelsesniveau. Jeg vil også arbejde på at lette 

pålidelige overførsler med internationale organisationer gennem vedtagelse af afgørelser om tilstrækkeligheden af 

beskyttelsesniveauet og/eller udvikling af andre overførselsmekanismer i henhold til GDPR.  

Jeg vil fortsat sørge for, at afgørelser om tilstrækkeligheden af beskyttelsesniveauet først vedtages efter en grundig 

vurdering af, at alle relevante retlige krav er opfyldt, med særlig vægt på, at registrerede reelt kan udøve deres 

rettigheder over for uafhængige tilsynsmyndigheder og domstole, herunder hvad angår myndigheders adgang til 

data. En af mine prioriteter vil være at fremme international konvergens omkring høje beskyttelsesstandarder. 

Eksisterende værktøjer og fora som f.eks. Kommissionens "Data Protection Academy" eller det nyligt lancerede 

"Adequacy Network" kan spille en vigtig rolle med hensyn til at fremme udvekslingen af oplysninger, erfaringer 

og bedste praksis mellem EU og tredjelandspartnere. 

 

10. Retsstatsprincippet og mediefrihed  
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Hvad er Deres plan for at styrke virkningen af den årlige rapport om retsstatssituationen som kommissær med 

ansvar for retsstatsprincippet, og hvordan planlægger De at håndtere retsstatsprincippets indvirkning på det indre 

markeds funktion? Hvordan reagerer De på Parlamentets opfordring til at udvide anvendelsesområdet for den 

årlige rapport om retsstatssituationen til at omfatte alle de værdier, der er nævnt i artikel 2 i TEU, og til oprettelse 

af en EU-mekanisme for demokrati, retsstatsprincippet og grundlæggende rettigheder, der er omfattet af en 

interinstitutionel aftale? Hvilke konkrete foranstaltninger vil De træffe for at støtte Parlamentets opfordring til at 

fortsætte høringer i henhold til artikel 7 i TEU for så vidt angår Ungarn, og overvejer De at foreslå en reform af 

denne procedure? Er De fast besluttet på at gøre fuld brug af håndhævelsesværktøjerne, navnlig fremskyndede 

traktatbrudsprocedurer, anmodninger om foreløbige forholdsregler ved EU-Domstolen og systematiske 

opfølgende foranstaltninger vedrørende manglende gennemførelse af EU-Domstolens domme? Hvordan 

planlægger De at styrke anvendelsen af forordningen om konditionalitet vedrørende retsstatsprincippet og 

sammenhængen med andre relevante retsakter? Hvad er Deres holdning med hensyn til opfyldelsen af 

retsstatsrelaterede milepæle i de forskellige medlemsstaters genopretnings- og resiliensplaner som en betingelse 

for udbetaling af midler, og hvordan vil De sikre, at indefrysningen af midler kun sker, når disse betingelser er 

opfyldt? Hvordan vil De koordinere med de andre kommissærer (f.eks. Budget) med ansvar for anvendelsen af 

disse betingelser, og hvordan påtænker De at styrke retsstatsdimensionen i den næste FFR?  

Hvad er Deres planer med hensyn til yderligere at styrke beskyttelsen af uafhængige medier, journalister og 

menneskerettighedsaktivister? Hvilke foranstaltninger påtænker De at træffe for at sikre gennemførelsen af den 

europæiske forordning om mediefrihed, herunder om beskyttelse af journalistiske kilder og fortrolig 

kommunikation mod indgribende overvågning? Vil De fremlægge et lovgivningsforslag for at sikre, at offentlige 

og private aktørers brug af indgribende overvågningsværktøjer er i overensstemmelse med demokratiske 

standarder, retsstatsprincippet og chartret, i overensstemmelse med Europa-Parlamentets henstillinger? Hvilke 

centrale forslag vil det europæiske demokratiskjold indeholde, herunder med hensyn til sikring af integriteten af 

demokratiske processer og valg i EU? Vil De overveje at foreslå lovgivning, der udvider anvendelsesområdet for 

SLAPP-direktivet til at omfatte alle SLAPP-sager (herunder i henhold til strafferetten)?  

Retsstatsprincippet, de grundlæggende rettigheder og demokratiet udgør grundlaget for vores Union, og i nutidens 

verden er vi alle nødt til at fremme, støtte og forsvare disse værdier. Som anerkendt i de politiske retningslinjer vil 

vores fremtid afhænge af, at vi har et stærkt demokrati og forsvarer de værdier, der giver os mulighed for at udøve 

vores rettigheder og friheder. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg fortsætte med at udbygge dette 

afgørende arbejde for at beskytte vores demokrati og værne om vores værdier i tæt samarbejde med den ledende 

næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati, andre kommissærer med ansvar 

herfor og de øvrige EU-institutioner.  

Jeg betragter rapporten om retsstatssituationen som en af de vigtigste dele af vores retsstatsværktøjskasse. Ved at 

sikre en systematisk og objektiv overvågning af retsstatssituationen i alle medlemsstaterne bidrager rapporten til 

at styrke beredskabet i medlemsstaterne og i EU som helhed, når det gælder om at håndtere retsstatsspørgsmål. 

Dens virkning har været klart positiv, og rapporten og henstillingerne heri har vist sig at være stadig mere effektive 

med hensyn til at fremme konkrete reformer i medlemsstaterne på alle de områder, der er omfattet af rapportens 

anvendelsesområde. Dette gælder også for udvidelseslande, der er integreret i processen i forbindelse med 

rapporten om retsstatssituationen, og som vil blive medtaget i fremtiden, da det sikrer, at de reformer, der er 

iværksat forud for tiltrædelsen, opretholdes længe efter. Dette arbejde kan styrkes og konsolideres yderligere, bl.a. 

ved at knytte det tættere til EU-midler og ved at gøre rapporteringscyklussen mere omfattende.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for budget, bekæmpelse af 

svig og offentlig forvaltning for at styrke forbindelsen mellem finansiel støtte og henstillingerne til 

medlemsstaterne i rapporten om retsstatssituationen og yderligere støtte retsstatsreformer ved at sikre, at der kan 

afsættes EU-midler til nationale foranstaltninger, f.eks. til bekæmpelse af korruption og beskyttelse af EU's 

finansielle interesser.  

Jeg støtter også fuldt ud målet i de politiske retningslinjer om at styrke dimensionen vedrørende det indre marked 

i rapporten om retsstatssituationen. Retsstaten er ikke teoretisk – den har en kritisk indvirkning på borgernes liv i 

et demokrati og har også en enorm indvirkning på vores velstand. Effektive retssystemer, bekæmpelse af 

korruption og god lovgivning, der er underlagt kontrolforanstaltninger, er ikke kun afgørende for beskyttelsen af 

de grundlæggende rettigheder og demokratiet, men har også direkte økonomisk relevans med hensyn til 

investeringer, konkurrencedygtighed og beskæftigelse.  Det giver derfor mening at lægge større vægt på 

retsstatsspørgsmål, der påvirker virksomheder i det indre marked.   

Rapporten har været og vil fortsat være effektiv, fordi den er velbegrundet og fokuseret. Det vil nøje skulle 

undersøges, om rapporten, der allerede har et omfattende anvendelsesområde og nu endda er blevet styrket med 
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aspektet vedrørende det indre marked, skal udvides yderligere til at omfatte de grundlæggende rettigheder eller 

andre værdier i henhold til artikel 2 i TEU. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg sammen med Europa-Parlamentet 

undersøge, hvordan vi kan samarbejde om de grundlæggende rettigheder, navnlig hvad angår det arbejde, vi vil 

udføre for at styrke anvendelsen af chartret (se svaret ovenfor).  

Det tætte samarbejde med Europa-Parlamentet og dets LIBE-udvalg om beskyttelse og fremme af 

retsstatsprincippet, grundlæggende rettigheder og demokrati er afgørende for at bringe arbejdet videre på EU-plan. 

Hvis jeg bliver godkendt, er jeg parat til at undersøge, hvordan vi kan styrke vores samarbejde og opbygge 

yderligere forbindelser mellem de forskellige arbejdsområder. Vi kunne f.eks. regelmæssigt drøfte de forskellige 

rapporter og initiativer om EU's værdier. En anden idé, der er blevet foreslået, er at oprette en kontaktgruppe, hvor 

udviklingen på retsstatsområdet regelmæssigt vil blive drøftet, også med Rådet.  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg sørge for, at alle de værktøjer, vi har til rådighed til at styrke og 

beskytte EU's værdier, anvendes fuldt ud i fuld synergi og sammenhæng.   

Jeg er fast besluttet på at sikre en effektiv gennemførelse og håndhævelse af EU-retten, herunder gennem 

traktatbrudssager, når det er nødvendigt. EU-rettens forrang og overholdelsen af EU-Domstolens domme er 

grundlæggende principper i EU's retsorden, som vi fuldt ud skal værne om.  

Jeg støtter også en mere effektiv anvendelse af artikel 7 i TEU, og hvis jeg bliver godkendt, vil jeg fortsat 

regelmæssigt orientere Rådet om situationen i Ungarn med hensyn til den igangværende procedure i henhold til 

artikel 7, stk. 1, i TEU, så længe de betænkeligheder, der ligger til grund for Parlamentets begrundede forslag, ikke 

er blevet imødekommet. Rådet skal sikre en fair behandling af Parlamentets begrundede forslag.  

Som formanden gjorde klart i de politiske retningslinjer, er overholdelsen af retsstatsprincippet et krav for at få 

udbetalt EU-midler. Vi har allerede opbygget vigtige værktøjer til sikring heraf. Med forordningen om 

konditionalitet har vi et effektivt instrument til at beskytte EU-budgettet mod tilsidesættelse af retsstatsprincippet 

i medlemsstaterne, hvis Kommissionen konstaterer, at tilsidesættelse af retsstatsprincippet direkte påvirker eller i 

alvorlig grad risikerer at påvirke den forsvarlige økonomiske forvaltning af Unionens budget eller Unionens 

finansielle interesser på en tilstrækkelig direkte måde. Genopretnings- og resiliensfaciliteten har sammen med den 

horisontale grundforudsætning under samhørighedspolitikken også skabt et vigtigt incitament til at iværksætte 

reformer med henblik på at tackle udfordringerne på retsstatsområdet i en række medlemsstater på grundlag af 

arbejdet inden for rammerne af det europæiske semester og den årlige rapport om retsstatssituationen. Nogle 

medlemsstaters genopretnings- og resiliensplaner indeholder "supermilepæle", hvoraf nogle vedrører 

retsstatsreformer, som skal nås, inden midlerne kan udbetales, således at der sikres en effektiv beskyttelse af 

Unionens finansielle interesser.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg fremadrettet arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for budget, 

bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning for at sikre, at der med den næste flerårige finansielle ramme fortsat 

sikres stærke retsstatsgarantier. Sådanne garantier vil bygge på den fortsatte anvendelse af den generelle ordning 

med konditionalitet og kan også trække på de erfaringer, der er indhentet i forbindelse med NextGenerationEU og 

genopretnings- og resiliensfaciliteten, som har vist, hvordan EU-midler kan fremme retsstatsreformer i 

medlemsstaterne, samt på de horisontale grundforudsætninger. Arbejdet vil fokusere på at skabe en tættere 

forbindelse mellem henstillingerne i rapporten om retsstatssituationen og den finansielle støtte under EU-

budgettet, samtidig med at der fortsat sikres stærke synergier og sammenhæng med det arbejde, der udføres 

sammen med medlemsstaterne som led i det europæiske semester.   

Som allerede forklaret i tidligere svar vil beskyttelse og fremme af vores demokrati være centrale prioriteter for 

mit mandat, hvis jeg godkendes som kommissær.  Jeg vil lede arbejdet med et nyt europæisk demokratiskjold for 

at imødegå de alvorlige trusler mod demokratiet i EU. Med udgangspunkt i handlingsplanen for europæisk 

demokrati og pakken om forsvar af demokratiet og i samarbejde med mine kommissærer efter vejledning fra den 

ledende næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati vil jeg intensivere arbejdet 

med at bekæmpe udenlandsk informationsmanipulation og indblanding og desinformation, sikre retfærdige og 

uafhængige valg og styrke de demokratiske kontrolforanstaltninger, støtte yderligere opbygning af vores 

samfundsmæssige modstandsdygtighed og beredskab og sætte borgerne i centrum for vores demokrati. Vi kan 

forbedre vores situationsbevidsthed og styrke vores kollektive evne til at opdage, analysere og proaktivt imødegå 

trusler. Dette vil indebære bedre koordinering og en øget indsats med hensyn til at forebygge og sikre, at borgerne 

har vigtige færdigheder for at kunne navigere i informationsrummet, f.eks. mediekendskab og digitale færdigheder. 

Vi bør også bestræbe os på at styrke samarbejdet yderligere gennem organer såsom Det Europæiske 

Valgsamarbejdsnetværk og støtte udviklingen af operationelle og kapacitetsopbyggende værktøjer for at bevare 
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retfærdige valg og beskytte integriteten heraf, f.eks. gennem et EU-register over valgrelateret bedste praksis, og 

udvikle foranstaltninger til støtte for politiske kandidaters og valgte repræsentanters sikkerhed.  

Journalister, uafhængige medier og menneskerettighedsforkæmpere spiller en afgørende rolle i vores demokratier, 

idet de bidrager til at beskytte de grundlæggende rettigheder og fungerer som vagthunde, når det kommer til 

tilsidesættelser af retsstatsprincippet. Deres sikkerhed og beskyttelse vil være et centralt mål for mit arbejde, hvis 

jeg bliver godkendt som kommissær. Med henblik herpå vil jeg være meget opmærksom på medlemsstaternes 

efterlevelse af henstillingen fra 2021 om journalisters sikkerhed og henstillingen fra 2022 om beskyttelse af 

journalister og menneskerettighedsforkæmpere mod SLAPP og træffe yderligere foranstaltninger efter behov. Jeg 

vil efter vejledning fra den ledende næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati 

arbejde for at fremme en hurtig og korrekt gennemførelse af den europæiske forordning om mediefrihed. En af 

mine første prioriteter vil være at sørge for, at Det Europæiske Råd for Medietjenester er fuldt funktionsdygtigt, 

idet der lægges særlig vægt på reglerne om offentlige radio- og tv-selskaber, beskyttelse af journalister og 

mediernes redaktionelle uafhængighed, herunder retningslinjer for indførelse af beskyttelsesforanstaltninger mod 

vilkårlig fjernelse af onlineindhold, der er offentliggjort af velrenommerede medievirksomheder.  

Med hensyn til at lovgive yderligere mod SLAPP vil min første ambition være at sikre en hurtig og omhyggelig 

gennemførelse af de eksisterende værktøjer, som kombinerer stærke lovgivningsmæssige foranstaltninger til 

beskyttelse af journalister og menneskerettighedsforkæmpere mod SLAPP i grænseoverskridende civile retssager 

med soft law-elementer i henhold til den dertil knyttede henstilling fra Kommissionen, som finder anvendelse på 

alle typer retssager. Gennemførelsen af disse instrumenter overvåges nøje, og det vil fortsætte. Dette bør indgå i 

overvejelserne om, hvilke yderligere skridt der kan tages på EU-plan for at beskytte journalister og 

rettighedsforkæmpere i tæt samarbejde med EU-netværket af kontaktpunkter for SLAPP, der er oprettet af 

medlemsstaterne.  

Den europæiske forordning om mediefrihed har været et vigtigt skridt i retning af at tackle brugen af indgribende 

overvågningsværktøjer. Den indeholder et generelt forbud mod indgribende overvågningssoftware i enheder, der 

anvendes af medietjenesteudbydere, herunder journalister, med snævert definerede undtagelser og underlagt 

strenge materielle og processuelle betingelser. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg sikre, at anvendelsen af denne 

bestemmelse overvåges nøje. Som Kommissionen har underrettet Europa-Parlamentet om i sine svar på de særlige 

beslutninger, vil et ikkelovgivningsmæssigt forslag om de nationale myndigheders anvendelse af indgribende 

overvågningssoftware i EU blive genstand for en høring af medlemsstaterne, navnlig ud fra et 

databeskyttelsesperspektiv. 

11. Strafferet  

Hvad er Deres vigtigste prioriteter på det strafferetlige område? Hvordan vil De sikre fuld gennemførelse af de 

retsakter, der blev vedtaget i den foregående valgperiode, herunder pakken om elektronisk bevismateriale, og 

hvilken rolle vil De spille med hensyn til at sikre sammenhæng mellem instrumenter inden for materiel strafferet? 

Hvordan vil De sikre, at strafferetten holder trit med udviklingen af digitale teknologier, herunder kunstig 

intelligens, både når det gælder anvendelsen af nye teknologier til et mere effektivt strafferetligt system, men også 

når der er behov for at kriminalisere meget alvorlige overtrædelser (f.eks. af databeskyttelsesreglerne), der er sket 

ved brug af teknologi?  

Hvilke foranstaltninger kan der træffes for yderligere at forbedre det retlige samarbejde mellem medlemsstaterne 

med støtte fra Eurojust og for at gøre det strafferetlige system mere effektivt i bekæmpelsen af kriminalitet? En af 

Deres opgaver vil være at styrke den europæiske arrestordre. Ville De gøre dette ved at foreslå en ny retsakt eller 

snarere ved at fokusere på en bedre anvendelse af den nuværende retlige ramme? 

Hvilke konkrete skridt påtænker De at tage for at styrke EU's tilgang til bekæmpelse af korruption og styrke 

koordineringen og synergierne mellem de forskellige EU-organer med ansvar for bekæmpelse af korruption og 

medlemsstaterne? Vil De foreslå konkret lovgivning på dette område? Hvordan agter De at støtte EPPO, som står 

over for en række praktiske udfordringer, navnlig personalemæssige og budgetmæssige begrænsninger, som truer 

dens effektivitet? Vil De forpligte Dem til at foreslå en revision af EPPO-forordningen, herunder en udvidelse af 

dens beføjelser, og i givet fald hvilke forbrydelser? 

Hvis jeg bliver godkendt, vil en af mine centrale prioriteter være at sikre, at strafferetten anvendes på EU-plan til 

effektivt at beskytte vores borgere og EU's værdier og finansielle interesser. Jeg vil undersøge mulighederne for 

at indhente synspunkter fra Europa-Parlamentet, medlemsstaterne, de nationale myndigheder og civilsamfundet 

om, hvordan EU's strafferet yderligere kan anvendes til effektivt at bekæmpe kriminalitet. I den forbindelse vil jeg 

være rede til at bidrage til og støtte kommissæren med ansvar for indre anliggender og migration i forbindelse med 

udarbejdelsen af en europæisk strategi for intern sikkerhed. Der vil blive lagt særlig vægt på at gøre det lettere for 
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de to lovgivere at nå til enighed om vigtige udestående forslag såsom direktivet om ofres rettigheder og direktivet 

om bekæmpelse af korruption, samtidig med at der opretholdes et højt ambitionsniveau.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg også fokusere på en effektiv og konsekvent gennemførelse af de eksisterende 

instrumenter, herunder gennem bedre vejledning og dialog, hvor det er nyttigt, og traktatbrudssager, når det er 

nødvendigt. Dette vil indgå i min årlige indberetning om de fremskridt, der er gjort, og de problemer, der er opstået 

i forbindelse med gennemførelsen. Jeg ønsker at udvikle yderligere praktiske foranstaltninger for at bistå 

medlemsstaterne med gennemførelsen, f.eks. den decentrale IT-platform, som der arbejdes på nu, for at muliggøre 

en sikker og pålidelig kommunikation mellem retslige myndigheder og/eller tjenesteudbydere. Hvad angår 

håndtering af meget alvorlige brud på databeskyttelsesreglerne ved brug af teknologi, skal medlemsstaterne i 

henhold til både GDPR og retshåndhævelsesdirektivet fastsætte sanktioner, der er effektive, står i et rimeligt 

forhold til overtrædelsen og har en afskrækkende virkning, for overtrædelser af de respektive regler. Jeg vil sørge 

for, at medlemsstaterne overholder denne forpligtelse.   

Yderligere to nøgleprioriteter vil være at forbedre det retlige samarbejde, også med støtte fra Eurojust, og gøre de 

strafferetlige systemer mere effektive med henblik på bekæmpelse af kriminalitet. Der bør etableres sikre 

kommunikationskanaler mellem de nationale myndigheder og Eurojust, og jeg vil nøje undersøge resultaterne af 

den igangværende evaluering for at se, om ændringer af Eurojustforordningen vil bidrage til at maksimere 

udnyttelsen af dens potentiale. Vi kan også se nærmere på, om Eurojusts beføjelser til at opbevare bevismateriale 

vedrørende internationale forbrydelser skal udvides til også at omfatte andre kriminalitetsområder, f.eks. 

organiseret kriminalitet. Jeg vil også overveje eventuelt at formalisere anvendelsen af stående fælles 

efterforskningshold, der er blevet afprøvet ved Det Internationale Center for Retsforfølgning af 

Aggressionsforbrydelsen mod Ukraine. Endelig vil jeg sammen med kommissæren for indre anliggender og 

migration undersøge, hvordan det bedst kan sikres, at Eurojust og Europol fuldt ud udnytter potentialet ved et tæt 

samarbejde.   

Den europæiske arrestordre er et af EU's mest vellykkede strafferetlige redskaber, men det er vigtigt, at den under 

skiftende omstændigheder fortsætter med at være det. Eftersom Domstolen indtil videre har afsagt mere end 

85 domme på grundlag af den europæiske arrestordre, er det blevet kompliceret for fagfolk inden for retsvæsenet 

at holde sig ajour. Samspillet mellem den europæiske arrestordre og andre rammeafgørelser, f.eks. om 

anerkendelse af domme om idømmelse af frihedsstraf og fuldbyrdelse af disse domme i andre medlemsstater, giver 

også anledning til udfordringer. Jeg vil undersøge, hvordan den europæiske arrestordre kan gøres mere effektiv.  

Digitalisering og anvendelse af AI-teknologi er også vigtig for at opnå effektivitet i den strafferetlige sektor og 

strømline og lette procedurer, herunder med henblik på retligt samarbejde. Anvendelsen af digitale teknologier 

kan potentielt lette arbejdet med supplerende tjenester for dommere og dermed give dem mere tid til at koncentrere 

sig om deres kerneopgaver. Det vil være et vigtigt skridt at få gennemført digitaliseringspakken i de kommende 

år. Som led i en fremtidig strategi for brugen af digitale teknologier inden for retsvæsenet vil jeg undersøge, 

hvordan man kan støtte medlemsstaterne i forbindelse med anvendelsen af AI og andre IT-værktøjer på det retlige 

område.     

Hvad angår retligt samarbejde, har dette område udviklet sig kraftigt i de seneste år, og vi er nødt til at fortsætte 

dette arbejde. Desuden står EU's strafferetlige system over for udfordringer, som gør det nødvendigt at gå ud over 

Unionens grænser. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg således fortsætte med at arbejde for et tættere samarbejde med 

tredjelande for at lette det retlige samarbejde om bekæmpelse af grov kriminalitet, herunder menneskehandel, 

menneskesmugling og narkotikahandel.   

Korruption skader både virkningen af offentlig politik og borgernes tillid til staten og de offentlige institutioner. I 

de politiske retningslinjer blev det særligt fremhævet, hvordan EU og de nationale myndigheder bør samarbejde 

som reaktion herpå. Hvis jeg bliver godkendt, vil afslutningen af forhandlingerne om direktivet om bekæmpelse 

af korruption være det første vigtige skridt på dette område. Jeg vil udvikle den første EU-strategi for bekæmpelse 

af korruption, der skal udarbejdes på grundlag af konsensus og bred høring, navnlig af Europa-Parlamentet og 

medlemsstaterne. Arbejdet i det EU-netværk til bekæmpelse af korruption, som Kommissionen oprettede i 2023, 

kan i den forbindelse udgøre et vigtigt grundlag. Dette vil give en klar EU-tilgang til bekæmpelse af korruption, 

og et styrket samarbejde mellem EU og medlemsstaterne og mellem medlemsstaterne vil klart udgøre et centralt 

element.   

Mere generelt vil jeg, hvis jeg bliver godkendt, sammen med kommissæren med ansvar for budget, bekæmpelse 

af svig og offentlig forvaltning undersøge, om der er yderligere muligheder for at afsætte EU-midler til 

foranstaltninger til bekæmpelse af korruption, navnlig hvad angår forebyggelse af korruption.   
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Hvad angår Den Europæiske Anklagemyndighed (EPPO), vil jeg i overensstemmelse med de politiske 

retningslinjer og min opgavebeskrivelse, hvis jeg bliver godkendt, sætte gang i overvejelser om, hvorvidt EPPO 

har brug for nye beføjelser til at undersøge aspekter af grov grænseoverskridende kriminalitet. Med henblik herpå 

vil jeg arbejde på at fremskynde den igangværende evaluering af EPPO-forordningen. Budgetmyndigheden har i 

væsentlig grad styrket EPPO's personale og budget i de seneste år. Jeg vil bestræbe mig på at sikre, at 

Kommissionen fortsat støtter EPPO, så den kan varetage sin vigtige opgave, og jeg vil med henblik herpå arbejde 

tæt sammen med kommissæren for budget, bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning. 

Spørgsmål fra Budgetudvalget  

12. I Deres opgavebeskrivelse pålægger formanden Dem at opbygge en tættere forbindelse mellem henstillingerne 

i rapporten om retsstatssituationen og den finansielle støtte under EU-budgettet. Hun opfordrer også til, at det 

fremtidige langsigtede budget får stærke garantier vedrørende retsstatsprincippet. 

Da Deres opgave vil være at sikre, at overholdelsen af retsstatsprincippet fortsat er en forudsætning for EU-

midler, hvilke konkrete foranstaltninger påtænker De at træffe for at sikre, at henstillingerne i rapporten om 

retsstatssituationen med indvirkning på EU-budgettet følges nøje og rettidigt op, og hvilke samarbejdsordninger 

vil De indføre for at samarbejde med kommissæren med ansvar for budget, bekæmpelse af svig og administration, 

og vil De dele de igangværende vurderinger af grundforudsætningerne for samhørighedspolitikken med 

Parlamentet? 

 

Overholdelsen af retsstatsprincippet er – og skal fortsat være – et krav for at få EU-midler. Forordningen om 

konditionalitet og den horisontale grundforudsætning i chartret udgør meget positive nye elementer i den 

nuværende flerårige finansielle ramme. I svaret på spørgsmål 10 redegjorde jeg for, hvordan vi skal videreudvikle 

dette arbejde i overensstemmelse med tilgangen i de politiske retningslinjer.  

 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for budget, 

bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning for at bidrage til at sikre, at den næste flerårige finansielle ramme 

fortsat omfatter stærke retsstatsgarantier. Sådanne garantier skal bygge på den fortsatte anvendelse af den generelle 

ordning med konditionalitet, der gælder for alle midler, som fastsat i de politiske retningslinjer, og på erfaringerne 

fra den hidtidige anvendelse. 

 

Vi har opbygget en omfattende værktøjskasse, og selv om hvert af disse instrumenter har sine egne regler og sit 

eget rationale, er det nødvendigt, at de fungerer godt sammen. Det vil være vigtigt at sikre sammenhæng mellem 

disse instrumenter og dertil knyttede foranstaltninger, og jeg vil samarbejde med mine kommissærkolleger om at 

undersøge enhver mulighed for at strømline deres anvendelse, så de bliver mere effektive. Rapporten om 

retsstatssituationen og henstillingerne heri er en vigtig kilde til overvågning af retsstatsspørgsmål i 

medlemsstaterne samt af central betydning for de vurderinger, der foretages i henhold til forordningen om 

konditionalitet. Sager, der falder ind under anvendelsesområdet for forordningen om konditionalitet, herunder når 

de kommer fra rapporten om retsstatssituationen, kræver imidlertid en evidensbaseret vurdering af forbindelsen til 

EU-budgettet i henhold til de retlige krav og som bekræftet af Domstolen.  

 

Hvad angår igangværende vurderinger af grundforudsætningerne for samhørighedspolitikken, vil Kommissionen, 

således som den har gjort indtil videre, fortsat nøje vurdere opfyldelsen af de nødvendige krav, inden den træffer 

afgørelser. I den forbindelse skal den sikre den fornødne plads til sin interne beslutningsproces. Kommissionen er 

også opmærksom på sin pligt til loyalt samarbejde med den pågældende medlemsstat, eftersom tilsynet med 

opfyldelsen af de horisontale grundforudsætninger er baseret på konstant dialog og samarbejde mellem 

Kommissionen og den pågældende medlemsstat under hensyntagen til den politisk følsomme karakter af 

drøftelserne om EU-budgettet. Inden for disse rammer vil jeg, hvis jeg bliver godkendt, være parat til at samarbejde 

med Dem for at sikre den bedst mulige direkte informationsstrøm. 

Spørgsmål fra Budgetkontroludvalget 

13. I Deres opgavebeskrivelse pålægger formanden Dem at udvikle en EU-tilgang til bekæmpelse af korruption 

og at samarbejde med kommissæren med ansvar for budget, bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning for at 

sikre, at EU-midler kan afsættes til nationale foranstaltninger til bekæmpelse af korruption. 

Kan De uddybe, hvordan De vil samarbejde med budgetkommissæren om de konkrete foranstaltninger, De 

påtænker at træffe, og kan De også forklare, hvorfor medlemsstaterne har brug for flere penge fra EU til 

bekæmpelse af korruption? Ville det ikke være at foretrække at udstyre EPPO bedre og støtte medlemsstaterne på 

andre måder? 
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Hvordan vil De indarbejde beskyttelsen af det indre marked i Unionens rammer for retsstaten? Hvilke ændringer 

vil Kommissionen gennemføre for at fremskynde traktatbrudsprocedurer mod medlemsstater, der undlader at 

beskytte det indre marked? 

Vores mål er og skal fortsat være at mindske alle former for korruption på alle niveauer i alle EU-lande og -

institutioner og endda uden for EU. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg sammen med kommissæren med ansvar for budget, bekæmpelse 

af svig og offentlig forvaltning undersøge, om der er yderligere muligheder for at afsætte EU-midler til nationale 

foranstaltninger til bekæmpelse af korruption og beskyttelse af EU's finansielle interesser. Jeg betragter dette som 

et godt eksempel på tæt samarbejde mellem Kommissionen og medlemsstaterne på et område af stor relevans for 

begge: Kommissionen bistår med rådgivning, opsamling af god praksis, tilbud om finansiering med forebyggende 

foranstaltninger og hjælp med henblik på teknisk bistand. Det indebærer også at lære af erfaringerne med 

genopretnings- og resiliensfaciliteten og anvendelsen af den horisontale grundforudsætning under 

samhørighedspolitikken, som har skabt vigtige incitamenter til reformer og investeringer med henblik på at tackle 

udfordringerne på retsstatsområdet, herunder bekæmpelse af korruption. Det vil være en del af det bredere arbejde 

på EU-plan for at styrke vores tilgang til retsstatsprincippet og bekæmpelse af korruption og supplere opbygningen 

af en tættere forbindelse mellem henstillingerne om finansiel støtte i rapporten om retsstatssituationen. 

Sideløbende hermed vil Kommissionen også fortsat støtte EPPO i varetagelsen af dens vigtige opgave. 

Som anført i mit svar på spørgsmål 10 fastsættes det i de politiske retningslinjer, hvordan rapporten om 

retsstatssituationen vil blive videreudviklet. Overholdelsen af retsstatsprincippet, navnlig uafhængige og effektive 

retssystemer af høj kvalitet, retssikkerhed og lighed for loven, bekæmpelse af korruption og god lovgivning, som 

alle indgår i vurderingerne i rapporten om retsstatssituationen i hver medlemsstat, er afgørende faktorer for at 

skabe et erhvervsklima, der fremmer investeringer, vækst, beskæftigelse og innovation og derfor har indflydelse 

på, at det indre marked fungerer godt. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg fortsætte med at konsolidere og uddybe 

analysen i rapporten og sikre, at dimensionen vedrørende det indre marked styrkes ved at se på retsstatsspørgsmål, 

der berører virksomheder, navnlig SMV'er, der opererer på tværs af grænserne. 

Jeg støtter anvendelsen af alle de værktøjer, som Kommissionen har til rådighed, til at håndtere udfordringerne i 

forbindelse med det indre marked og retsstatsprincippet i alle medlemsstater. Dette omfatter anvendelse af 

traktatbrugssager i tilfælde af overtrædelse af reglerne for det indre marked, f.eks. som følge af uberettigede 

statslige indgreb eller misbrug af administrativ praksis til skade for virksomheder fra andre medlemsstater. Ud 

over Kommissionens håndhævelsesforanstaltninger kan virksomhederne henvende sig direkte til de nationale 

domstole for at beskytte deres interesser. Hvis disse virksomheder har lidt skade som følge af overtrædelser af EU-

retten, kan de også søge erstatning ved de nationale domstole i overensstemmelse med princippet om statens 

ansvar. De nationale domstole kan, hvis der er behov for at fortolke EU-retten, indbringe præjudicielle spørgsmål 

for Den Europæiske Unions Domstol i henhold til proceduren for præjudiciel forelæggelse i artikel 267 i TEUF, 

mens sidsteinstansdomstole er forpligtet hertil. Jeg vil støtte den ledende næstformand med ansvar for velstand og 

industristrategi i hans vigtige arbejde med at uddybe og konsolidere det indre marked. 

Spørgsmål fra Kultur- og Uddannelsesudvalget 

14. Mediefrihed og mediernes pluralisme er en afgørende del af demokratiet. Det er imidlertid vigtigt at minde 

om, at den europæiske retsakt om mediefrihed i betragtning af sit retsgrundlag først og fremmest har til formål at 

etablere et velfungerende indre marked for medietjenester, og at den er tæt forbundet med direktivet om 

audiovisuelle medietjenester. Desuden omhandler retsakten medietjenesteudbyderes indhold på meget store 

onlineplatforme og indeholder flere bestemmelser vedrørende vurdering af mediemarkedsfusioner, gennemsigtig 

og retfærdig fordeling af økonomiske ressourcer, redaktionel uafhængighed, public service-mediers uafhængige 

funktion og beskyttelse af journalister. Hvordan vil De således sikre, at gennemførelsen af den europæiske retsakt 

om mediefrihed forbliver tæt forbundet med direktivet om audiovisuelle medietjenester og forordningen om 

digitale tjenester og håndteres ud fra et mediepolitisk perspektiv? 

Den europæiske forordning om mediefrihed (EMFA) er en integreret del af EU's mediepolitik, der bygger på den 

mangeårige ramme, der er fastsat i direktivet om audiovisuelle medietjenester (AVMS-direktivet). Disse to 

instrumenter er tæt forbundne og komplementære.  

Forordningen om mediefrihed og AVMS-direktivet indeholder tilsammen et omfattende regelsæt, der fremmer det 

indre mediemarked og gør det muligt for medievirksomheder at operere frit på tværs af grænserne og for 

forbrugerne at få adgang til forskelligt medieindhold. I forordningen om mediefrihed tages der hensyn til 
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mediesektorens unikke plads i vores demokratier og kultur. Den supplerer reglerne for regulering af 

onlineplatforme i forordningen om digitale tjenester ved at styrke velrenommerede mediers position i forhold til 

praksis for indholdsmoderation på meget store onlineplatforme. En hjørnesten i forordningen er det nye 

Europæiske Råd for Medietjenester, som opgraderer ERGA (det nuværende netværk af medietilsynsmyndigheder, 

der er omhandlet i AVMS-direktivet) og vil gøre samarbejdet mellem tilsynsmyndighederne mere effektivt.  

Hvis jeg godkendes, vil jeg sammen med den ledende næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, 

sikkerhed og demokrati arbejde på at sikre en hurtig og korrekt gennemførelse af forordningen om mediefrihed. I 

den forbindelse vil oprettelsen af det nye Europæiske Råd for Medietjenester og dets sekretariat være vores 

umiddelbare prioritet. Det vil fortsætte ERGA's arbejde med at sikre en sammenhængende gennemførelse af 

AVMS-direktivet på områder såsom fremtrædende placering af indhold af almen interesse, som er afgørende for 

mediernes levedygtighed. Vi vil ligeledes sikre, at reglerne i forordningen om mediefrihed vedrørende 

søgemuligheder i forbindelse med medieindhold vedrørende forbundne TV-apparater og vedrørende 

publikumsmåling gennemføres hurtigt.   

Vi vil sikre, at vi er godt i gang med gennemførelsen inden fristen for deres anvendelse i august 2025. Mere 

generelt vil gennemførelsen af disse instrumenter udgøre en vigtig prioritet. I begyndelsen af den nye 

mandatperiode vil vi også arbejde på udarbejdelsen af retningslinjerne vedrørende artikel 18 i forordningen om 

mediefrihed, som indfører garantier for velrenommeret medieindhold med henblik på at forhindre, at meget store 

onlineplatforme vilkårligt fjerner indhold, og bedre beskytte tilgængeligheden af legitimt redaktionelt indhold 

online.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg også sikre, at analysen i rapporten om retsstatssituationen dækker alle områder 

under forordningen om mediefrihed såsom mediemarkedsfusioner, statslig reklame og journalisters beskyttelse og 

sikkerhed, hvilket påvirker det indre mediemarked. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Konstitutionelle Anliggender 

15. Hvordan forestiller De Dem Deres rolle med hensyn til Kommissionens udkast til forslag om ændring af 

forordning (EF) nr. 1141/2014 om statut for og finansiering af europæiske politiske partier og europæiske 

politiske fonde, som i øjeblikket er på bordet? Hvordan forsvarer De Kommissionens valg af det omarbejdede 

format for ovennævnte forslag i forhold til Parlamentets lovgivningsmæssige beføjelser, og hvilke specifikke 

foranstaltninger vil De prioritere for at hjælpe lovgiverne med at overvinde det nuværende dødvande i 

forhandlingerne, navnlig med hensyn til inddragelsen af tredjelandsmedlemspartier? Hvordan kan vi bruge 

omarbejdningen til at gøre det muligt for europæiske politiske partier at lette den politiske integration af politiske 

partier fra udvidelseslandene? Hvilke sikkerhedsforanstaltninger og retningslinjer bør der efter Deres mening 

være indført for at sikre processens integritet og gennemsigtighed? 

Hvordan vil De – ud over inddragelsen af de politiske partier – styrke redskaberne for borgernes deltagelse i EU's 

beslutningstagning? 

EU's tiltrædelse af den europæiske menneskerettighedskonvention (EMRK) er en retlig forpligtelse i henhold til 

artikel 6, stk. 2, i Lissabontraktaten, hvordan vil De sikre tiltrædelsesprocessen i fremtiden? Vil Kommissionen 

overveje nogle områder med henblik på at stimulere EU-medlemsstaternes gennemførelse af 

Menneskerettighedsdomstolens domme? 

Kan De skitsere Deres vision for at undgå svig og forbedre gennemsigtigheden i finansieringen af 

interesserepræsentanter – navnlig med hensyn til udenlandsk indblanding? 

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg gøre mit yderste for at støtte processen med at nå til enighed om forslaget om 

ændring af forordning (EF) nr. 1141/2014 om statut for og finansiering af europæiske politiske partier og 

europæiske politiske fonde. Som anført i min opgavebeskrivelse vil jeg arbejde på at genopbygge broen mellem 

Parlamentet og Rådet og anerkende Parlamentets værdifulde ekspertise med hensyn til europæiske politiske 

partiers og fondes faktiske virke, samtidig med at jeg lytter til Rådets berettigede betænkeligheder med hensyn til 

sikkerheden. Mine tjenestegrene vil støtte de to lovgivere med hensyn til at gøre bedst mulig brug af vores 

erfaringer med valget til Europa-Parlamentet i år, herunder som beskrevet i Kommissionens rapport om valget, 

samt den geopolitiske udvikling og den nye Kommissions arbejde for at udvikle tilgange til at finde en vej frem. I 

den forbindelse glæder jeg mig over Europa-Parlamentets beslutning om at fortsætte arbejdet med sagen og de 

skridt, som Parlamentet uformelt har taget over for formandskaberne for Rådet for Den Europæiske Union med 

henblik på at undersøge mulighederne for at genoptage forhandlingerne og nå frem til en aftale. 
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Spørgsmålet om anvendelsen af omarbejdningsproceduren er meget teknisk. Det drejer sig snarere om effektive 

lovgivningsprocedurer end om politiske overvejelser I henhold til den interinstitutionelle aftale om en mere 

systematisk omarbejdning af retsakter er omarbejdning den juridiske teknik, der skal anvendes til at erstatte en 

tidligere retsakt, som før er blevet ændret, for at konsolidere og forenkle teksten. Dette er netop tilfældet med den 

seneste revision af forordning (EF) nr. 1141/2014: Efter de to tidligere revisioner (i 2018 og 2019) og i betragtning 

af behovet for at ajourføre ordlyden og forældede henvisninger og bestemmelser var det nødvendigt ikke blot at 

foretage visse målrettede indholdsmæssige ændringer, men også at omarbejde forordningen.  

I de evalueringsrapporter, som både Parlamentet og Kommissionen udarbejdede i henhold til forordningens 

revisionsklausul, nåede de frem til meget lignende konklusioner, og Kommissionens forslag var derfor i høj grad 

i overensstemmelse med Parlamentets anmodninger.  

Hvis der opnås enighed, vil det være med til at sikre europæiske politiske partier og fonde de bedste redskaber til 

at fremme politisk integration af politiske partier fra udvidelseslandene på den mest gennemsigtige måde og til at 

støtte processens integritet og gennemsigtighed, navnlig i udvidelseslandene. Europæiske politiske partier udgør 

de knudepunkter, hvor en ægte europæisk politisk kultur kan blomstre, og jeg mener, at de er det bedste sted at 

indlede og gennemføre udvidelsesprocessen. Forvaltningen af europæiske politiske partier og fonde er en garanti 

for, at denne proces vil blive gennemført på den mest legitime måde.  

Jeg ser frem til straks at påbegynde arbejdet med alle involverede parter, hvis jeg godkendes, og lytte til 

Parlamentets synspunkter om, hvordan det er muligt at skabe de rette synergier, modernisere 

forhandlingsprocessen og sikre en vellykket afslutning af den.    

Formanden har understreget, at borgernes deltagelse udgør et centralt element i vores demokrati. Hvis jeg bliver 

godkendt, vil jeg bidrage til at skabe en kultur med deltagelses- og debatorienteret demokrati, der supplerer og 

styrker det repræsentative demokrati. Borgernes demokratiske engagement er afgørende for vores demokratier og 

skal støttes, også for at nå ud til et bredere publikum. Dette kræver yderligere integration af borgernes engagement 

i Kommissionens politiske beslutningsproces, der er baseret på interessenternes engagement som kernen i vores 

system for bedre regulering. Vi kan gøre mere for at øge synligheden og accepten af værktøjskassen for borgernes 

engagement: med offentlige onlinehøringer og feedbackmuligheder (platformen "Deltag i debatten — offentlige 

høringer og feedback"), det europæiske borgerinitiativ og den nye generation af EU-borgerpaneler målrettet 

definerede politikområder. Jeg vil naturligvis også gøre som mine kommissærkolleger og arrangere min første 

ungdomspolitiske dialog inden for de første 100 dage af mandatperioden og gentage den hvert år.  

Henstillingen om fremme af inddragelse og effektiv deltagelse af borgere og civilsamfundsorganisationer i den 

offentlige politikudformning, der blev vedtaget som led i pakken om forsvar af demokratiet sidste år, bygger på 

erfaringerne fra konferencen om Europas fremtid. Den støtter bedste praksis for borgernes deltagelse og tilskynder 

medlemsstaterne til at give borgerne flere muligheder for at deltage effektivt i den offentlige politikudformning. 

Vi bør følge op på denne henstilling sammen med medlemsstaterne gennem udveksling af erfaringer og bedste 

praksis mellem dem og samtidig samarbejde med repræsentanter for regionale eller lokale myndigheder, 

civilsamfundsorganisationer og paraplyorganisationer på europæisk plan og medlemsstatsplan. Jeg vil også støtte 

bestræbelserne på at fremme den europæiske dimension i undervisningen i medborgerkundskab. 

Jeg redegjorde detaljeret for mine tanker om den europæiske menneskerettighedskonvention i svaret på spørgsmål 

9. Jeg lover at tilskynde til, at de forpligtelser, der følger af konventionen, overholdes. Med hensyn til spørgsmål, 

der er omfattet af EU-retten, har Kommissionen en bred vifte af værktøjer til rådighed til at overvåge, tilskynde til 

og håndhæve medlemsstaternes overholdelse af de grundlæggende rettigheder. Samtidig er det vigtigt at 

anerkende, at det bredere ansvar for at sikre overholdelsen af Den Europæiske Menneskerettighedsdomstols 

domme ligger hos Europarådets Ministerkomité. 

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg aktivt støtte de to lovgivere med henblik på at fremme det foreslåede direktiv om 

interesserepræsentation, der udføres på vegne af tredjelande. Det er afgørende, at der indføres fælles standarder 

for gennemsigtighed og ansvarlighed i det indre marked for at give EU de gennemsigtighedsværktøjer, der vil 

sætte EU i stand til at forsvare demokratiet, forblive et åbent samfund og beskytte de grundlæggende rettigheder, 

navnlig ytringsfriheden og adgangen til information. Ud over selve værdien af gennemsigtighed vil dette øge 

tilliden til vores demokratiske institutioner og forbedre kendskabet til omfanget af samt tendenserne og aktørerne 

bag interesserepræsentationsaktiviteter, der udføres på vegne af tredjelande. 

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg også føre tilsyn med arbejdet med fortsat at sikre retfærdige og uafhængige valg 

mere generelt og følge op på henstillingen om inkluderende og robuste valgprocesser, hvori spørgsmålet om 
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tredjelandes finansiering til politiske partier blev taget op, og på resultaterne af Kommissionens kommende rapport 

om valget til Europa-Parlamentet i 2024. 

Spørgsmål fra Udvalget om Kvinders Rettigheder og Ligestilling 

16. I den nye Kommission blev ligestillingsporteføljen adskilt fra området retfærdighed, demokrati og 

grundlæggende rettigheder. Lige adgang til domstolsprøvelse er dog fortsat relevant navnlig med hensyn til 

lovgivningsforslag, der blev fremsat under den seneste Kommission, f.eks. vedrørende vold mod kvinder og vold i 

hjemmet eller ofres rettigheder. Hvordan vil De prioritere ligestillingssagerne for at sikre samhørighed med den 

nye kommissær for ligestilling, samtidig med at De fortsat overvåger gennemførelsen af disse sager og nye 

udviklinger inden for disse sagers respektive politikområder? Forpligter De Dem til at fremsætte et forslag om at 

indføre kønsbaseret vold på listen over strafbare handlinger i EU, der er opført i artikel 83, stk. 1, i TEUF? 

Lighed, retfærdighed, de grundlæggende rettigheder, retsstatsprincippet og demokrati hænger tæt sammen som led 

i en bredere indsats for at værne om EU's værdier. I den afgående Kommission var min forgænger, kommissær 

Didier Reynders, ansvarlig for retsporteføljen, mens kommissær Helena Dalli var ansvarlig for 

ligestillingsporteføljen. I den nye Kommission vil det fungere på samme måde: Hvis jeg bliver godkendt som 

kommissær, vil jeg sikre, at ligestillingsperspektivet medtages i alle de politikker, som jeg er ansvarlig for, i tæt 

samarbejde med kommissæren med ansvar for ligestilling.  

Jeg vil f.eks. aktivt fremme inklusivitet i demokratiet. Jeg vil navnlig bygge videre på rapporten efter valget, hvori 

der vil blive redegjort for de forskellige gruppers deltagelse i valget, herunder kvinder, mindretal og 

marginaliserede grupper Dette vil også være en del af det europæiske demokratiskjold, som vil yde beskyttelse 

mod de alvorligste risici for demokratiet i EU, idet der fokuseres på de mest udsatte grupper. I forbindelse med 

mange af de foranstaltninger, jeg vil gå videre med, skal der tages særligt hensyn til ligestillingsdimensionen, f.eks. 

med hensyn til politiske kandidaters og valgte repræsentanters sikkerhed. På det strafferetlige område vil jeg 

arbejde på at fremme ajourføringen af direktivet om ofres rettigheder. Det vil øge den beskyttelse, direktivet om 

bekæmpelse af vold mod kvinder og vold i hjemmet, giver. Jeg vil også undersøge, hvordan ligestilling kan 

integreres på andre områder såsom forbrugerpolitik, hvor f.eks. forbrugsmønstre har en kønsdimension. Hvis jeg 

bliver godkendt som kommissær, vil jeg arbejde tæt sammen med Rådet og Europa-Parlamentet for at bidrage til 

at sikre, at Rådets afgørelse om at medtage hadefuld tale og hadforbrydelser på listen over strafbare handlinger i 

EU vedtages. På grundlag heraf kan EU derefter vedtage yderligere lovgivning og dermed sikre en konsekvent 

beskyttelse af alle ofre for sådanne strafbare handlinger i hele EU.   

Med hensyn til et muligt forslag om at medtage kønsbestemt vold som en ny strafbar handling i EU i henhold til 

artikel 83, stk. 1, i TEUF udgør den eksisterende definition af, hvad der udgør strafbare handlinger i EU på området 

seksuel udnyttelse af kvinder og piger et tilstrækkeligt retsgrundlag til at gøre voldtægt på grund af manglende 

samtykke strafbart. En yderligere udvidelse af listen over strafbare handlinger i EU vil kræve enstemmighed i 

Rådet på samme måde som forslaget vedrørende hadefuld tale og hadforbrydelser. 


